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velice dobrou zprávou je, že se podařilo paní architektce dokončit projekt sportovního 
areálu hřiště pod Horákovem a dát jej na stavební úřad. Nyní čekáme na vydání stavebního 
povolení. Teď bude záležet novém zastupitelstvu, v jakém rozsahu začne zadávat zakázky  
a realizovat toto sportoviště.
Bazén ve škole je již vybourán a pokračují demoliční práce, i toto bude předmětem diskuse 
pro nové zastupitele.

Vláda schválila novelu stavebního zákona a posílá ji do sněmovny. Vítám skutečnost, že po 
měsících vyjednávání a diskusí, především se zástupci samospráv, se podařilo zachovat v této 
novele kompletní síť stavebních úřadů. Doufám, že k tomu přispělo i video, které jsme ve 
spolupráci  s DSO Šlapanice a starostou Pozořic natočili a putovalo i s dopisem do Prahy. 

Těší mě, že Domácí péče „SESTRY“ již od září funguje v pronajatých prostorách Mediatéky  
(viz. článek samostatný článek). Věřím, že našim občanům přinese usnadnění v jejich 
nemoci, či zdravotních podmínkách. 

V současné době máme zpracovaný projekt včetně rozpočtu na modernizaci jazykových 
učeben, družiny a cvičné kuchyně v konečné hodnotě cca 20 mil. Tento projekt byl v rámci 
připravované výzvy IROP :Rekonstrukce učeben ZŠ Mokrá-Horákov zpracován a  žádost  
k dotaci je nachystána, termín podání žádosti byl z 30.9.  odložen na 1.11.2022. Pro základní 
školu by to byla skvělá zpráva, kdyby nám dotace byla přiznána.
 
V září se také podařilo položit recyklát na komunikaci u koupaliště. Tato technologie sice není 
navždy, ale povrch zpevní, přestane se prášit a do budoucna je možno zvládnout projekčně 
položení opravdového asfaltu, včetně vybudování nového parkoviště. 

Již je dokončena akce “Havarijní oprava dešťové kanalizace“ v Horákově. Konečně by to zde 
v zimě nemělo namrzat a v rámci této opravy byly umístěny palisády zabraňující sunutí svahu 
do chodníku a komunikace. 
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OBEC

Schody ve staré Mokré u ATS jsou pro občany v této lokalitě jistě přínosem  
a také vyřešily propadající se vozovku nad svahem. Zábradlí je již pozinkované a osazené.

 
Vandaly poškozený kříž nad Horákovem směrem k bunkru  je již znovu a pevněji osazen 
na původním místě. Křížek v křižovatce naproti Čínské čtvrti potřeboval také renovaci 
 a již září novotou. Jedná se o drobné opravy, na které ovšem nesmíme zapomínat. 

Dne 20.10.2022 proběhlo ustavující zastupitelstvo. Zde mělo být zvoleno nové vedení 
obce, ale nebyla obsazena funkce starosty, ani místostarosty, ani členů rady obce.

Proto uvádím část ze zápisu, popisující volbu starosty, místostarosty a rady obce  
(celý zápis je na webu obce) 

Před volbou starosty se o slovo přihlásil Michal Janků (uskupení PRO OBEC). Úvodem poděkoval za hlasy, které jejich sdružení obdrželo  
a sdělil, že si toho velice váží. Postupně oslovoval všechny politické strany a hnutí. Během povolebních schůzek, které proběhly se všemi, 
často naráželi na fakt, že mají spíše podporu pro něj na místostarostu, než na starostu. Pouze ČSSD se hned poprvé vyjádřilo, že vítěze voleb 
PRO OBEC podpoří, čehož si váží. 
Před ustavujícím zastupitelstvem byla na základě ústní dohody vytvořena koaliční smlouva mezi vítězem voleb a sdružením NEZÁVISLÍ  
s podporou KDU-ČSL. Smlouvu, pár dní před zastupitelstvem nakonec (PRO OBEC) nepodepsalo. Dále pan Michal Janků uvedl, že od začátku 
na všech schůzkách deklarují, že ať už dopadnou koalice jakkoliv, chtějí, aby proběhlo hlasování o něm na pozici starosty, jako takový 
malý vzkaz pro jejich voliče. A právě teď zde narážejí na problém, který může nastat. V současné době není totiž domluvená žádná koalice, 
může být zvolen nový starosta, ovšem bez místostarosty, ale se starou radou obce a naopak. To vše může být velice zásadní problém pro 
řádný a ucelený chod naší obce a pro nového starostu by to byla velice nekomfortní situace. Tím se minimálně on nevyhýbá odpovědnosti, 
spíše nechce ohrozit chod obce, před koncem roku, kdy se má připravovat rozpočet a mají se například uzavírat nové smlouvy na energie 
atd. Z tohoto důvodu nyní pan Michal Janků požádal předsedající Ing. Barboru Švehlovou o možnost zeptat se všech, jaký mají názor a jak 
dále s případnou situací naložit. Nese odpovědnost za získané hlasy od voličů, rozhodně se funkci nevyhýbá, ale v tomto případě, kdy není 
domluvené složení rady obce ani místostarosta s kandidaturou nesouhlasí.
Ze zastupitelů se k jeho projevu následně vyjádřili: Mgr. Eva Jochecová, sdělila, že bylo na vyjednávání dost času a dále v rozhovoru s panem 
Janků mu vyjádřila podporou, jako druhý se vyjádřil Ing. Matyáš Charvát, sdělil, že na povolební vyjednávání bylo hodně času. Navrhuje na 
veřejném zasedání toto neřešit, držet se schváleného programu a zde by ODS navrhla, aby proběhly nominace tak, jak jednotliví kandidáti, 
respektive zvolení zastupitelé získali počet hlasů ve volbách. Z těch, co budou navržení, jako člen volební a návrhové komise navrhuje, 
aby přešli rovnou k určení způsobu volby starosty a místostarosty a diskuzi si ušetřili. Na to pan Michal Janků sdělil, že s tímto Sdružení 
PRO OBEC nesouhlasí, protože výsledek dnešního zasedání ve volbě starosty může dopadnout patově - starosta ve spolupráci se složením 
staré rady obce. Pan Michal Janků dále sdělil, že v současné situaci je pro něj jakákoliv nominace na místostarostu i starostu nepřijatelná 
a dovoluje si tímto získat čas na domluvu složení budoucí rady obce. V diskuzi vystoupili: Ing. M. Charvát, Ing. B. Švehlová, O. Drápal,  
A. Ryšánek, Ing. K. Rubínová, M. Janků, I. Brzobohatá, Mgr. E. Jochecová.
Po diskuzi Ing. Barbora Švehlová vyzvala členy zastupitelstva obce k podávání návrhů na funkci starosty obce. 
Oldřich Drápal za NEZÁVISLÍ navrhl Ing. Barboru Švehlovou
Ing. Kateřina Rubínová za ODS navrhla Michala Janků
Aleš Ryšánek za ČSSD navrhl Michala Janků
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Mgr. Eva Jochecová za JINAK navrhla Michala Janků
Ing. Vojtěch Rejnuš za KDU-ČSL navrhl Ing. Barboru Švehlovou

Předsedající Ing. Barbora Švehlová se dotázala, zda pan Michal Janků s nominací 
souhlasí. 
Pan Michal Janků za nominaci na funkci starosty poděkoval, ale vzhledem ke 
stávající situaci sdělil, že nejsou připravené další důležité a zásadní věci pro chod obce a tuto kandidaturu 
nepřijímá. Předsedající Ing. Barbora Švehlová poděkovala panu Michalovi Janků za vyjádření. Poté Ing. Barbora Švehlová nominaci na funkci 
starosty přijala.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov volí do funkce starosty obce Mokrá-Horákov Ing. Barboru Švehlovou.
Výsledek hlasování: 
Pro:4 hlasy 
Proti: 0 hlasy
Zdržel se: 10 hlasů (Jochecová, Charvát, Rubínová, Ryšánek, Brzobohatá, Urbánková, Kršková, Kos, Mikulášek, Janků)
Usnesení nebylo přijato.

Tajemník OÚ Mokrá-Horákov Ing. Ivan Charvát sdělil, že i když nebyl zvolen starosta obce, pokračuje zasedání zastupitelstva obce dle 
schváleného programu. Pokud bude zvolen místostarosta, přebírá od tohoto okamžiku všechny kompetence a pokračuje ve vedení obce se 
stávající radou obce, až do doby zvolení kompletní rady obce, tedy včetně starosty a všech dalších tří členů. Dále sdělil členům zastupitelstva 
a veřejnosti další možnosti, pokud není zvolen starosta ani místostarosta, např. do kdy vykonávají stávající starosta a místostarosta svoje 
funkce, do kdy vykonávají funkci stávající rada obce a komise rady obce, co se stane, pokud jeden ze současných členů rady obce rezignuje 
na svoji funkci.
Volba místostarosty obce
Paní starostka Ing. Barbora Švehlová vyzvala k podávání návrhů na místostarostu obce.
Na funkci místostarosty nebyl podán žádný návrh.
Volba neproběhla.
Volba ostatních členů rady obce.
Volba neproběhla.

Ve chvíli, kdy jde Zpravodaj do tisku není termín nového zasedání zastupitelstva znám.
Do doby zvolení nového starosty, místostarosty a rady obce pokračuje stávající starostka, místostarosta a rada obce ve své práci.

Výsledky voleb v obci si můžete prohlédnout na straně 21.

V našich životech jsou i další závažné události. Válka stále zůstává a důsledky s ní spojené pociťujeme denně. Problémy s cenami energií stále 
pokračují, což se promítne ve všech sférách našeho života. Přeji nám abychom to všichni zvládli.
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STAVBA CYKLOSTEZEK NA POZOŘICKU JE 
V PLNÉM PROUDU
RUDOLF STANĚK, MANAŽER DSO ŠLAPANICKO

Dobrovolný svazek obcí 
Šlapanicko podepsal v květnu 

2022 smlouvu s firmou SWIETELSKY 
stavební s.r.o. na stavbu I. etapy 
cyklostezek na Pozořicku. 
V této etapě budou vybudovány 
celkem 4 úseky cyklostezek: Brno-
Líšeň – Podolí (P6), Podolí – 
Velatice (P10) a dva úseky, které 
propojí Velatice a Tvarožnou (T13 
a V51). Celková délka nových tras 
činí 3 km.
Po vytýčení sítí a vytýčení trasy 
cyklostezky začaly zemní práce 
nejprve na prvním úseku Líšeň 
– Podolí, od září pak i na úseku 
Podolí – Velatice. Následovat bude 
pokládka podkladových vrstev, 
pokládka asfaltových vrstev, terénní 
úpravy a na závěr dokončovací 
práce, a to postupně i na dalších 
úsecích. Stavba byla zahájena 
na konci června 2022, termín 
dokončení kompletního díla je 
30.4.2023.
Povrch cyklostezek bude asfaltový s 
výjimkou jednoho z úseků Velatice 
– Tvarožná (V 51), kde bude 
zhutněný přírodní povrch.

Stavba navazuje na dvě předcházející 
etapy na Šlapanicku, kde bylo 
vybudováno 6 úseků bezpečných 
cyklostezek, které umožnily 
oddělení motorové a nemotorové 
dopravy. Jejich uživateli jsou nejen 
cyklisté, ale také běžci, sportovci 
na kolečkových bruslích a lyžích, 
chodci, maminky s kočárky a další.
Investorem je Dobrovolný svazek 
obcí Šlapanicko, na jejích realizaci 
schválilo dotaci Ministerstvo pro 
místní rozvoj z dotačního programu 
IROP a podílejí se na ní také členské 
obce svazku, přes jejichž katastrální 
území jednotlivé úseky procházejí.
S obcí Mokrá-Horákov také 
spolupracujeme při přípravě 
cyklostezky do Velatic. Náš svazek se 
zapojil do koordinace projekčních 
prací, do přípravy smluv s vlastníky 
pozemků a do dalších činností 
potřebných pro úspěšnou realizaci 
tohoto projektu. Chystáme i další 
cyklostezky, intenzivně pracujeme 
na druhé etapě Pozořicka a na trase 
Střelice – Troubsko – Ostopovice – 
Brno.
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NOVÍ OBČÁNKOVÉ
Viola Fajmonová Horákov
Vanda Broďáková Mokrá
Sára Sehnalová Horákov 
Patrik Wagner Mokrá
Tim Persaň Mokrá
Daniel Šistek  Mokrá
Viktorie Ševčíková  Mokrá

Žádáme rodiče, aby hlásili narození nových 
občánků k zapsání do evidence obyvatel na 
Obecním úřadě  Mokrá-Horákov.  Pokud 
chtějí být rodiče s dětmi pozvání na akt Vítání 
občánků, měli by narození dítěte nahlásit na 
úřadě. Jana Urbánková – evidence obyvatel.

VÝROČÍ – ZÁŘÍ, ŘÍJEN, LISTOPAD, 
PROSINEC 

50 let
Uhlíř Milan Mokrá
Hošková Dita Mokrá
Studená Katuše Mokrá 
Zouhar Václav Mokrá 
Holá Andrea Mokrá
Franz Miroslav Horákov
Kameníková Lenka Mokrá
Mikulášková Kamila Mokrá
Kousalíková Bronislava Mokrá
Dubovcová Markéta Mokrá  
Hanušová Kateřina Mokrá
Železná Ingrid Mokrá
Honzák Jiří Horákov
Štefan Jiří Mokrá
Brzobohatý Jaroslav Mokrá
Čáslava Vít Mokrá

60 let
Juříček Ivan Mokrá 
Májek Miroslav Horákov 
Coufalová Marie Horákov
Tesař Milan Mokrá
Masařík Jaromír Mokrá
Svobodová Dagmar Horákov
Bělohoubek Leoš Mokrá
Frýdl Jaroslav Mokrá
Hudec Stanislav Horákov
Antoš Radek Mokrá
Brzobohatý Ivo Mokrá

70 let
Homolka Emil Mokrá

Varhaníková Věra Mokrá
Hladká Jaroslava Mokrá
Dostal Svatopluk Mokrá
Křešťák Rudolf Horákov
Meluzínová Věra Mokrá
Albrechtová Marie Mokrá
Paták Josef Mokrá
Honzáková Taťjana Horákov
Mazálek Miloslav Mokrá

80 let
Kousalík Václav Mokrá
Zezulková Danuše Mokrá
Kalábková Blanka Mokrá
Šebesta Karel Mokrá
Vaňáček Josef Mokrá
Halmová Božena  Mokrá
Skalníková Marie Horákov
Plíšková Věra Mokrá
Šmehlík Jan  Mokrá
Král František Mokrá

81 let
Patáková Marie Mokrá
Májková Irena Horákov
Kvapilová Bedřiška Horákov
Májek Jaroslav Horákov
Jelínková Jaroslava Mokrá
Horáček Petr Mokrá
Čech Jaroslav Horákov

82 let
Bulová Hedvika Mokrá
Fazour Jan Mokrá
Dolníková Jiřina Mokrá

84 let
Bulová Hedvika Mokrá
Fazour Jan Mokrá
Dolníková Jiřina Mokrá
Dennerová Eva  Mokrá
Dvořáková Dana  Mokrá
Bula Pavel  Mokrá

85 let
Bělohoubek Leopold Mokrá
Čižmáriková Alena Mokrá
Kalábková Marie Horákov
Smrž Jiří Mokrá
Řičánková Anna Mokrá 

86 let
Menšík Jiří Mokrá  

87 let
Gottvaldová Božena  Mokrá
Bureš Jiří Mokrá

88 let
Opletalová Svatoslava Mokrá
Musilová Vlasta Mokrá

89 let
Koudelková Jaroslava Horákov
Opletalová Marta Horákov
Chmelíčková Zdeňka Mokrá
Neveselá Marie Horákov

92 let
Cenigová Irena Horákov

94 let
Jonasová Květoslava Horákov

97 let
Ruibarová Marie Horákov

Žádáme jubilanty, kteří nechtějí být zveřejňováni, 
aby včas zaslali sdělení na Obecní úřad  
Mokrá-Horákov.  

ÚMRTÍ:
Jan Konečný  Mokrá
Marie Smržová Mokrá
Josef Zouhar Mokrá
Mgr. Anna Trnková   Mokrá
Milada Plotěná Mokrá
Emilie Vodáková Mokrá
Jan Šumbera Horákov
Miroslav Kvapil  Horákov

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SPOLEČENSKÁ 
KRONIKA

OBEC
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ROZLOUČENÍ  
S PRÁZDNINAMI
MONIKA SKOTALOVÁ

Poslední sobotu o prázdninách připravila 
kulturní komise s podporou sportovců pro 

děti krátký zábavný program, který probíhal 
před Mediatékou. Tato akce byla také spojena  
s promítáním letního kina. Letos jsme netradičně 
zvolili nově opravený prostor před hasičskou 
zbrojnicí. Vybrali jsme film Prezidentka a pro 
děti pohádku Tajemství staré bambitky 2. Počasí 
oba dny bylo příznivé, což se potvrdilo i vysokou 
návštěvností, která nás příjemně překvapila. 
V sobotu byl připraven pro děti netradiční 
program. Děti si zahrály šifrovací hru, kterou pro 
ně připravila paní Jana Kvapilová a Petra Tesařová. 
Procházkou po Mokré získaly indicie k tajence, 
která jim prozradila, kde na ně čeká odměna 
za zdárné vyluštění. Dále byl pro děti připraven 
doprovodný program, jako je malování na obličej, 
tetovací salón a nafukovací balónky. Dětské 
odpoledne zakončila paní Sandra Riedlová, která 
dětem přijela zahrát divadelní pohádku – Zimní 
pohádka.

OBEC
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RADNIČNÍ LISTY
ROKU 2022

Obec Mokrá-Horákov

ZÁZNAM HODNOCENÍ

Zpravodaj

Grafické zpracování

Texty

Záznam bodového hodnocení

Obálka/titulní strana

Kvalita fotografií

Kreativita, originalita

Praktičnost

Edukativní obsah

Zábavní obsah

Rozsah

46 BODŮ
CELKEM

Z  5 0  

Politická přiměřenost

H
O
D
N
O
C
E
N
Í

Zpravodaj podává velmi kvalitní zpravodajský přehled o dění, nejen o činnosti radnice, ale i o záležitostech týkajících se místních
spolků, sportovních klubů, referuje o kultuře, společenských i politických tématech. Vše je navíc zpracováno velmi kvalitní

novinářskou formou. Články jsou čtivé, titulky poutavé a texty obsahují dostatek citací. Gramatika je na skvělé úrovni. 
 

Celkově je zpravodaj pojat originálně a kreativně. 
 

Zpravodaj naplňuje požadavky na praktičnost, ale i edukativní a zábavní funkci, čímž je pro čtenáře atraktivní. 
 

Fotografie jsou kvalitativně na nadprůměrné úrovni. Články vhodně doplňují a díky barevnému tisku dobře vyniknou. 
 

Zpravodaj hodnotíme dlouhodobě jako jedno z nejkvalitnějších periodik, municipality v ČR vydávají. Je na něm vidět opravdu
velký kus práce, dlouhé hodiny ladění a důkladná práce grafika i redakce. To, že se umístil na 3. místě v okresním kole, na první

pohled nevypadá jako tak velký úspěch, nicméně spíše shodou náhod je, že první dvě periodika v tomto okrese (Rosice a Tišnov)
jsou první a třetí v celostátním umístění. 

 
Je pozitivní, že zpravodaj neobsahuje jen lehká společenská témata, ale otevírá i závažná a důležitá témata pojednávající o

hospodaření, financích, územním rozvoji a podobně. To vnímáme jako zásadní důkaz snahy o transparentní správu. 
 

Vzhledem k rozsahu by mohl být dán větší prostor přijatým usnesením Rady a Zastupitelstva, případně stálý prostor pro
zastupitele. 

 
V některých vydáních jsme zaznamenali nadměrné množství citací, fotografií a neredakčních textů starostky obce. Nejedná se o
vyloženě flagrantní porušení objektivity periodika, samozřejmě představitelé obce ve zpravodaji předkládají svůj pohled na věc

zcela obvykle, nicméně je vhodné volit přiměřenou formou. Zde se to v některých vydáním daří jen zčásti. 
 

Sazba zpravodaje je velmi osobitá, propracovaná a na náš vkus až trochu příliš pestrá. Přesto ji považujeme za líbivou a
čtenářsky velmi atraktivní. 

 
 

Zpravodaj podává velmi kvalitní zpravodajský přehled o dění, nejen o činnosti radnice, ale i o záležitostech týkajících se místních spolků, 
sportovních klubů, referuje o kultuře, společenských i politických tématech. Vše je navíc zpracováno velmi kvalitní novinářskou formou. 
Články jsou čtivé, titulky poutavé a texty obsahují dostatek citací. Gramatika je na skvělé úrovni. 

Celkově je zpravodaj pojat originálně a kreativně. 
Zpravodaj naplňuje požadavky na praktičnost, ale i edukativní a zábavní funkci, čímž je pro čtenáře atraktivní. 
Fotografie jsou kvalitativně na nadprůměrné úrovni. 
Články vhodně doplňují a díky barevnému tisku dobře vyniknou. 

Zpravodaj hodnotíme dlouhodobě jako jedno z nejkvalitnějších periodik, municipality v ČR vydávají. 
Je na něm vidět opravdu velký kus práce, dlouhé hodiny ladění a důkladná práce grafika i redakce. To, že se umístil na 3. místě  
v okresním kole, na první pohled nevypadá jako tak velký úspěch, nicméně spíše shodou náhod je, že první dvě periodika v tomto okrese  
(Rosice a Tišnov) jsou první a třetí v celostátním umístění. 
Je pozitivní, že zpravodaj neobsahuje jen lehká společenská témata, ale otevírá i závažná a důležitá témata pojednávající o hospodaření, 
financích, územním rozvoji a podobně. To vnímáme jako zásadní důkaz snahy o transparentní správu.

Vzhledem k rozsahu by mohl být dán větší prostor přijatým usnesením Rady a Zastupitelstva, případně stálý prostor pro zastupitele.  
V některých vydáních jsme zaznamenali nadměrné množství citací, fotografií a neredakčních textů starostky obce. Nejedná se o vyloženě 
flagrantní porušení objektivity periodika, samozřejmě představitelé obce ve zpravodaji předkládají svůj pohled na věc zcela obvykle, 
nicméně je vhodné volit přiměřenou formou. Zde se to v některých vydáním daří jen zčásti. Sazba zpravodaje je velmi osobitá, propracovaná 
a na náš vkus až trochu příliš pestrá. Přesto ji považujeme za líbivou a čtenářsky velmi atraktivní.
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„ OBECNÍ HODY“ MOKRÁ-HORÁKOV 2022
OLDŘICH DRÁPAL
BARBORA ŠVEHLOVÁ

Vsobotu 10. září po dvouleté „covidové 
přestávce“ opět mládež uspořádala tradiční 

hody. To se projevilo i na mladém věkovém 
průměru stárků.
V polojasném počasí začaly hody ve 14 hodin 
před restaurací „U Zbojníka“ předáním 
stárkovského práva a klíče od obce od starostky 
obce a slavnostním nástupem. Poté za zpěvu  
a tance prošel průvod celou obcí se zastávkami   
u domů stárek. Na návsi ve Staré Mokré u kapličky 
pak mohli všichni zúčastnění  naplno vychutnat 
výbornou atmosféru tradičních hodů na vesnici, 
kdy se sousedé sejdou v družné náladě. Zakončení 
průvodu bylo u „máje“ v Horákově. Při večerní 
zábavě v plně obsazeném  kulturním domě se 
všichni skvěle bavili a k tanci jim hrála výborná 
dechová kapela Sokolka.  Půlnoční překvapení 
stárků bylo, jak se říká, “bomba“. Stroj času 
písní z různých časových období se jim podařilo 
perfektně ztvárnit tancem v kyjovských krojích.

Přemýšleli jsme, co nás na letošních stárkách 
a stárcích, tak potěšilo, čím byli jiní. I přes to, 
že byli nezvykle mladí, jsou zodpovědní a plní 
energie. Uvědomili jsme si, že většina z nich 
kdysi začala spolu účinkovat jako malé děti před 
kaplí Proměnění Páně ve Staré Mokré na Štědrý 
den.  Pod vedením svých maminek a tet zahájili 
tehdy v naší obci tradici Živého betlému. Jak rostli  
a dospívali, pomáhali a zpívali na různých farních 
i obecních akcích.
Stárkům a jejich rodinám patří velké poděkování 
za udržování tradic a uspořádání další pěkné 
kulturní akce v obci. Mají náš nesmírný obdiv. 
Za významnou podporu děkujeme za všechny 
stárky také obci Mokrá-Horákov. Takováto setkání 
přispívají k přátelské atmosféře v obci a sbližují 
všechny její obyvatele.
Už se těšíme na příští „Obecní hody 2023“.
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Š KOL A

ZAHÁJENÍ ŠKOLNÍHO ROKU ANEB LETOS  
TO BUDE „HAVAJ“ KOLEKTIV UČITELŮ ZŠ MOKRÁ-HORÁKOV

Takto zní heslo, pod kterým 
chceme vést nastávající školní 

rok. Jak už to bývá, prázdniny utekly 
rychleji než ta příslovečná voda  
a my se 1. září setkali před budovou 
školy, abychom přivítali nový školní 
rok. Podle doplňků a oblečení řady 
přítomných bylo možné tušit veselou 
a uvolněnou atmosféru, onu „havaj“, 
kterou, věříme, udržíme po celých 
deset měsíců.
Na prvňáčky čekali jejich andělé, 
kteří by jim měli zpříjemňovat velkou 
životní změnu, dodat jim odvahu, 
provázet je nejen peripetiemi 

školní docházky, ale také různými 
mimoškolními akcemi. Všechny 
přítomné přivítal pan ředitel.
Společně jsme si zatančili, mohli se 
nechat vyfotografovat v tematickém 
fotokoutku, dát si drink v „havajském 
baru“ a z použitých kelímků 
společně postavit pyramidu. Jak je  
u nás zvykem, názor žáků nás zajímá, 
a tak mohl každý (opět použitým) 
brčkem hlasovat, jak ten nadcházející 
školní rok vidí, protože i na Havaji 
mohou být skryta různá úskalí. 
Největší optimisté zvolili sklenici 
„Překonám to levou zadní“, ti méně 

sebevědomí si vybrali 
„Bude to fuška, ale zvládnu 
to“ a někteří zase „Bojím 
se, že budu potřebovat 
záchranný kruh“. Ale i ti to 
určitě zvládnout, protože 
pomocníků je plná škola. 
Tak pojďme na to, vždyť to 
bude HAVAJ!
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DRUHÁCI NA ŠKOLE V PŘÍRODĚ

ZAČÍT SPOLU POKRAČUJE

UČITELKY DRUHÝCH TŘÍD

UČITELKY PRVNÍHO STUPNĚ

Třetí týden v září vyrazili druháčci na školu  
v přírodě do rekreačního zařízení Vyhlídka do 

Češkovic u Blanska. Předpověď počasí nebyla nijak 
lákavá, ale aspoň jsme měli nabalené teplé spodní 
prádlo. To se nám také první dva dny velmi hodilo. 
Bylo opravdu chladno, ale to nám moc nevadilo, 
protože jsme na to byli připraveni. Na škole  

v přírodě jsme se seznámili s novou paní učitelkou 
Mirkou Kučerovou, zažili jsme kroupy, sluníčko, 
celodenní výlet do Punkevních jeskyní. Šli jsme po 
fáborkách plnit úkoly a v neposlední řadě jsme také 
byli na stezce odvahy. Počkali jsme, až padla tma, 
vyrazili jsme do lesa a pak se děti vracely v různě 
početných skupinkách po cestě značené svíčkami 

zpět na ubytování. V neposlední řadě jsme také 
oslavili jedny narozeniny. Chtěly bychom touto 
cestou poděkovat všem „našim“ rodičům za důvěru 
v nás vloženou, dále podporu jak materiální - děti si 
odvezly pěkné dárečky ze školy v přírodě, tak také 
za ochotu odvézt a přivézt zavazadla i další potřebné 
věci.

II v novém školním roce na naší škole pracujeme 
v rámci programu Začít spolu v centrech aktivit. 

Svá první centra aktivit si hned v září prožili naši 
nejmladší žáci. Prvňáčci si už v centrech vytvořili 
sopky chrlící lávu, učili se zavazovat tkaničky, 
hmatem poznávali nová písmenka a číslice, 

hráli matematické domino, kostky a pexeso na 
interaktivní tabuli. Učíme se hrou. Je to pro nás 
zábava.  Snad nám chuť do učení vydrží celou první 
třídu.
Druháci se v centrech aktivit vrátili k právě prožité 
škole v přírodě. Řadili slova související se školou 

v přírodě podle abecedy, vymýšleli krátký příběh 
ze školy v přírodě a učili se ho psát podle osnovy.  
V matematickém centru hledali odjezdy autobusů  
a počítali, kolik peněz potřebují na cestu a na útratu. 
V neposlední řadě pak malovali nejsilnější zážitek. 
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ADAPTAČNÍ POBYT 6. ROČNÍKU
LUCIE MARKUSOVÁ A SPOL.

V letošním školním roce vyjeli opět šesťáci na adaptační kurz. Místem 
pobytu pro„stmelování kolektivu“ se stalo osvědčené středisko 

Vyhlídka v Češkovicích u Blanska. Letošní vlakovou výluku i 5kilometrový 
výšlap v dešti do kopce jsme zvládli v potu tváře dobře. A pak už žáky čekal 
program plný her a aktivit převážně v režii paní uč. Jany Kubáňové a paní 
psycholožky Jany Pospíšilové. Tvořilo se i hrálo ve vnitřních prostorách 
ubytovny a také, pokud počasí dovolilo, i venku. Děti v lese stavěly 
domečky z přírodnin, vyšplhaly na nedalekou rozhlednu, naučily se hrát 
jamajský baseball a ověřily své všeobecné znalosti v dostihové hře.
Každá třída v duchu motta „Plujeme spolu na jedné lodi“ vytvořila velkou 
papírovou loď, na kterou každý vlepil svou podobiznu, svůj obrázek,  
a poté třída svou loď příznačně pojmenovala. Nezbývá než přát, ať obě 
lodě vyplují tím správným směrem.

SPOLUPRÁCE S OBCÍ 
A SENIORY
MGR. TOMÁŠ PĚTIVLAS, PH.D.
ŘEDITEL ŠKOLY 

Obec Mokrá- Horákov pořádá ve 
spolupráci se ZŠ Mokrá-Horákov 

OTEVŘENOU DÍLNU PRO ŠIROKOU 
VEŘEJNOST, kdy si můžete do školní 
dílny přijít vyrobit nebo opravit drobné 
předměty. Veškeré informace jsou na 
webu a fb školy a na webu obce.

Po loňském úspěšném startu opět nabízí 
ZŠ Mokrá-Horákov seniorům v rámci 
vzdělávání POČÍTAČOVÝ KURZ PRO SENIORY 
a ANGLIČTINU PRO SENIORY. Získat bližší 
informace a přihlásit se můžete v knihovně  
u p. Brzobohaté, stačí zavolat, napsat mail 
nebo se stavit osobně.

pondělí 13:00 - 14:00

VSTUP ZADNÍM VCHODEM 

OD NOVÉ PŘÍSTAVBY

přihlásit se můžete v knihovně, telefonicky 778 094 108 nebo

prostřednictvím emailu: knihovna@mokra-horakov.cz
ZDARMA

KAPACITA 14 OSOB

kdy:

kde: počítačová učebna ZŠZAHÁJENÍ 31. 10. 2022

Š KOL A
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ŽÁKOVSKÝ PARLAMENT: 
JEDEME NA PLNÝ PLYN JIŽ TÉMĚŘ DVACET LET
ZA ŽÁKOVSKÝ PARLAMENT ZŠ MOKRÁ-HORÁKOV 
MGR. JANA KUBÁŇOVÁ A MGR. PETRA TANNENBERGOVÁ, PH.D.

S novým školním rokem se 

opět připomíná náš žákovský 

parlament, který na ZŠ Mokrá 

Horákov působí již téměř dvacet let. 

Tým dětí, který tvoří dva zástupci 

všech tříd od 3. do 9. ročníku pod 

vedením dvou koordinátorek, se snaží 

žáky aktivně zapojit do života školy. Na 

pravidelných schůzkách, které jsou 

organizovány formou kulatého stolu, 

mají všichni prostřednictvím svým 

zástupců možnost vyjádřit své názory, 

podílet se na podobě školy, života  

v obci a prostřednictvím různých akcí 

se snažit zlepšit život okolo. Žákovský 

parlament rovněž slouží k „rychlému“ 

přenosu informací do všech tříd. 

Po první seznamovací schůzce 

v jurtě jsme se vrhli do práce.  

V prvním pololetí na nás čeká spousta 

tradičních akcí. S paní knihovnicí 

spolupořádáme Knižní bazar  

v prostorách místní knihovny. Letos 

proběhne již pátý ročník. Výtěžek 

celé akce jde na pokrytí školného 

pro našeho adoptovaného chlapce 

z Keni Vincenta Opundy. Na knižní 

bazar naváže podzimní kolo soutěže 

ve sběru starého papíru, díky 

kterému jsme jako jeden z mála 

školních parlamentů zcela finančně 

samostatní. Financujeme si organizaci 

všech našich akcí. Snad se nám po 

tříleté covid pauze podaří uskutečnit 

Předvánoční žákovský ples, na který 

se všichni moc těšíme.

Po celý rok jsme se v minulosti 

již podvakrát věnovali projektu 

Pomáháme spolu mimo školu 

kdy jsme ve spolupráci s našimi 

sympatizanty vybudovali na Skalce 

stezku bosou nohou a odpočinkové 

posezení před školou. I letos máme 

spoustu práce. Rádi bychom oba 

projekty udržovali, aby mohli dál 

sloužit nejen žákům naší školy,  

ale i široké veřejnosti. Obě dvě místa 

máme v plánu ještě „upgradovat“. 

Projekt byl již ukončen, ale možná se 

nám podaří uskutečnit jeho třetí kolo 

ve spolupráci s obcí na vlastní pěst. 

No, je toho spousta. V prvním pololetí 

bychom ještě rádi stihli tradiční 

besedu na obecním úřadě. Z iniciativy 

paní knihovnice jsme obdrželi 2000 

nálepek, kterými polepíme skleněné 

plochy spojovací chodby do jídelny  

a zastávky Mokrá sídliště, aby do nich 

nenaráželi ptáci.

Doufáme, že se naše plány podaří 

dotáhnout do konce. Vy nám můžete 

držet palce nebo nás rovnou aktivně 

podpořit.

ŠKOL A
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ŠKOLNÍ DRUŽINU TO 
TÁHNE VEN

MOKERSKÝ BĚH PRO ZDRAVÍ, TENTOKRÁT 
S POŘADOVÝM ČÍSLEM 27 

ZA ŠKOLNÍ DRUŽINU VERONIKA KRŠKOVÁ, VEDOUCÍ VYCHOVATELKA

Tak jako každý rok v září začala 
dětem škola i naše školní družina 

zahájila svou činnost. Oddělení se 
naplnila do maximálního možného 
počtu, a i když máme družiny krásně 
vybavené a plné hraček, dvakrát týdně 
k dispozici tělocvičnu, táhne nás 
to ven, jelikož les máme na dosah  
a my se to snažíme maximálně využít. 
Děti si venku hrají, ale zároveň se učí 
spoustě věcí především o přírodě  
a životním prostředí. Ve školní 
družině se sice neučíme přímo tak 
jako dopoledne v rámci vyučování, 
ale děti zde mohou své znalosti  
a dovednosti procvičovat nenásilnou 
formou, a ještě k tomu na čerstvém 
vzduchu.
Smysl a fakta o učení venku (částečně 
převzato z ucimesevenku.cz):
1. Učení venku je názorné, 
třírozměrné, pestré. Přináší mnoho 
nových podnětů nejen pro naše 

smysly, ale i pro naše myšlení.
2. Spojení se skutečným světem 
přináší pocit smysluplnosti učení. 
Roste pocit uspokojení z vlastního 
učení. 
3. Co se naučíme skrze zážitky venku, 
se v mozku ukládá hlouběji a snadněji 
se vybavuje. Kontakt s přírodou 
zlepšuje pozornost a soustředění.
4. Pobyt a pohyb venku snižuje 
nadváhu a obezitu, zlepšuje fungování 
imunitního systému a snižuje počet 
nemocí.
5. Kontakt s přírodou významně 
přispívá k duševnímu zdraví a pohodě. 
Snižuje stres, úzkosti a deprese.
6. Venku děti rozvíjí nejen své 
znalosti, ale současně i emoční  
a sociální inteligenci. Snižují  
se důvody ke vzniku agresivity a násilí.
Teď už si jen přát, ať nám počasí  
co nejvíce přeje.

V sobotu 17. září 2022 se uskutečnil další ročník 
Mokerského běhu pro zdraví, který byl letos 

doplněn o Kroužkobraní – nabídku volnočasových 
aktivit pro děti i dospělé všech spolků v obci. I přes 
méně příznivé počasí se akce zúčastnilo přes 300 
návštěvníků, více než 90 běžců a 115 soutěžících 
v doplňkových disciplínách. Všem děkujeme za 
účast, vytvoření báječné atmosféry a za rok se na 
všechny budeme těšit znovu. Velké 

poděkování rovněž patří všem organizátorům 
obou akcí, učitelům naší školy za organizaci 
soutěží a běhů a vedení obce za poskytnutí 
finančního daru, který byl použit na sady 
medailí, ceny pro vítěze a na bohatou 
tombolu. V neposlední řadě také DJ Fotrovi 
za super muziku a ozvučení akce
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PŘESPOLNÍ BĚH "ŽELEŠICKÁ RŮŽE" UČITELÉ TĚLESNÉ VÝCHOVY

Přespolní běh "Želešická růže" 
tradičně zahajuje soutěže 

pořádané Asociací školních 
sportovních klubů. V pátek 23. 9. se 
zúčastnilo běhu i 24 vytrvalců naší 
školy. Běhá se v krásné lesní krajině  
v okolí Želešic a tratě měří od jednoho 
do tří kilometrů. Všichni závodníci si 
vyzkoušeli, jaké je to běhat s čipy, 
výsledky byly hned online na webu 
a celková organizace závodů byla 
výborná.  Všechny kategorie startovaly 
na čas a nikdo nezabloudil.

Na stupně vítězů vystoupila z naší 
školy v jednotlivcích druhá Valentýna 
Doleželová (mladší žákyně)  
a postup do krajského finále  
v Brně si vybojovalo prvním místem 
družstvo mladších žákyň ve složení 
Nela Jahodová, Zara Čalkovská, Anna 
Janošková a Valentýna Doleželová. 
Vyšlo nám krásné počasí. Děkujeme 
všem zúčastněným za výbornou 
reprezentaci školy.
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VE ZNAMENÍ SLUNCE ANEB, JAK JSME SI UŽILI LETOŠNÍ 
PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY PŘI MŠ MOKRÁ V HORÁKOVĚ

Letošní léto bylo opravdu hřejivé 
a vydařené. Přálo všem dětským 

nadšencům, kteří se rozhodli si to 
pořádně užít. Již loňský příměstský 
tábor ve stylu kovbojů byl vydařený 
a proto jsem se rozhodla, že si ten 
letošní tábor ještě trochu vylepšíme. 
Děti se letos mohli stát opravdovými 
indiány. Ve svých indiánských 
převlecích jsme se vydali cestou 
necestou k pokladu na stříbrném 
jezeře. Ale ještě než nás cesta dovedla 
k onomu místu, přiblížili jsme si 
nejprve indiánské tradice a zvyky. 
Na zahradě v Horákově jsme pro 
indiány postavili teepee – indiánské 
obydlí podle indiánského návodu. 
Děti se tak mohli těšit, že si vyzkouší, 
jak indiáni žili. Každý den jsme naši 
indiánskou osadu navštěvovali. Svou 
každodenní návštěvou indiánského 
teepee nedaleko DPS v Horákově 
jsme budili velký dojem u místních 
seniorů, kteří se s námi dobrovolně 
zdravili indiánským pozdravem. Celý 
tábor jsme se věnovali nejrůznějším 

indiánským činnostem. Přebírali 
jsme rýži, vyráběli indiánské nástroje 
a šperky, poslouchali uchem cestu, 
zda se něco nešustne. Našli jsme 
místo, kde nocovali banditi. Děti 
měli možnost svést se jako indiáni na 
opravdových koních na ranči Divoká 
růže, kde jsme se dokonce potkali 
s „banditou“, který tu noc den před 
tím spal v trávě a zanechal po sobě 
stopy – „ohnivou vodu“, kalhoty, 
kus mapy a deku. Hledali jsme kusy 
mapy, zachránili jsme Rybanu před 
zlými lupiči. Osvěžovali jsme se 
vodou při velkém parnu, tančili jsme 
v jurtě do rytmu indiánských bubnů 
a chrastítek. Konec indiánského 
tábora jsme završili vystoupením pro 
rodiče s přívalem vodních vln z mušle 
valících se po schodech. Děti tančily u 
pařezu do rytmu šamanských bubnů 
a vytvořily příběh prastaré indiánské 
legendy se zmalovanými obličeji. 
Našli jsme poklad na stříbrném jezeře 
a zjistili, že největším zážitkem nebylo 
zlato, které jsme našli u hladiny vody 

jezera v mariánském 
údolí, ale paprsky 
slunce, které se 
odrážely na hladině 
vody. Zlato jsme hodili 
do jezera a vrátili se 
zpět s naší pojízdnou 
kárkou do indiánské 
osady. V druhém 
táborovém turnusu 
jsme se ocitly ve 
světě pohádek. 
Našli jsme prastarý 
kouzelný lexikon 
z a h r a b a n ý  
v písku. Rozsvícené 
magické stránky 
lexikonu pod 
malou osvětlenou 
lucernou nás 
dovedli k hádance 
„O černému vejci 
č a r o d e j n i c e 
Fura“. Octli 
jsme se ve světě 
k l a s i c k ý c h 

BcA. ZUZANA MUSILOVÁ



19ZPRAVODAJ OBCE MOKRÁ-HORÁKOV 03 / 2022

ŠKOLK A

českých 
pohádek – O popelce, 

ale i stále současných českých  
i světovvých– Šíleně smutná 
princezna, Saxana, Harry Potter  atp. 
Vydali jsme se i na dálný východ 
hledat kouzelnou Aladinovu lampu 
a létající koberec. Na zřícenině 
Horákovského hradu jsme našli obří 
černé vejce čarodějnice Fura. Cesta 
k tomuto vejci připomínala pohádku 
O statečném kováři. Cestou nás 
čekaly různé nástrahy a slepé cesty. 
Děti byly velice statečné. Společnými 
silami se nám podařilo zlomit kletbu 
staré čarodějnice Fura. Závěr našeho 
táboru  jsme opět završili tentokrát 
vystoupením a malým pohoštěním   
s divadelní dramatizací pěti pohádek 
se závěrečnou jízdou na létajícím 
kobercem.
Na závěr bych ráda poděkovala naší 

p a n í 
ředitelce Janě Meserlové za 

ochotu a vstřícnost, panu Michalovi 
Janků za možnost využití terasy 
u kulturního domu v Horákově, 
Kateřině Jenčíkové za skvělou 
týmovou spolupráci při realizaci 
příměstských táborů, vedení jurty 
při ZŠ Mokrá Horákov za možnost 
využití jurty pro děti, ranči Divoká 
růže – všem vodičům za trpělivost 
a vstřícnost při využití koňů pro 
děti, jídelně ZŚ Mokrá a restauraci 
U Zbojníka za skvělé obědy, Lesům 
české republiky za materiál na teepee 
a spol, rodičům a všem dětem, které 
se táboru účastnili, byli jste úžasní. 
Těšíme se na vás třeba zase za rok...
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ROZLOUČENÍ S PŘEDŠKOLÁKY ANEB POTLACH NA T. O. 
SKALNÍCI
Poslední akcí MŠ Mokrá 

ve školním roce bývá 
rozloučení s předškolními dětmi 
a jejich pasování na školáky.                                                                              
Letošní téma bylo tramping. Děti se 
seznámily s tím, kdo vlastně tramp je, 
proč chodí do přírody, proč jí pomáhá 
a stará se o ni, co všechno by měl umět 
a znát. Co je osada, proč ji trampi 
zakládají, co všechno je její součástí.                                                                                                                       
A tak si děti založily trampskou osadu 
v MŠ a vymyslely název „Skalníci“. 
Přitom se naučily trampský pozdrav, 
táborové písně, každá třída si 
vymyslela pokřik, namalovala znak 
na totem, každý se podepsal na vlajku 
a pomáhal stavět chatu a ohniště.                                                                                                    
14. 6. 2022 na zahradě MŠ Mokrá 
děti všem předvedly, co se za měsíc 
naučily. Celý program byl provázen 
trampskými písněmi. Děti se 
nejprve potkaly na nádraží, pak jely 
„jako vlakem“, poté šly na osadu, 
kde se pozdravily s dalšími členy 
(paními učitelkami) a pomáhaly 
stavět ohniště – kluci nosili kameny, 
děvčata vyzdobily kruh kolem ohniště 

šiškami, paní učitelky měly na starosti 
stavbu ohniště a laviček. Zavítal 
k nám také pan ředitel ZŠ, paní 
starostka a paní P. Hostinská, která se 
postarala o kytarový doprovod. Pak 4 
dvojice dětí slavnostně zapálily oheň  
a všichni si zazpívali píseň „Červená 
se, line záře“, následovaly pokřiky 
jednotlivých tříd a píseň „Slunce za 
hory“. Pan ředitel slavnostně pasoval 
malé kamarády na školáky a děti si 
nakonec s rodiči u ohně zatančily. 
Odměnou jim byl raut, který připravily 
maminky a všichni se rozešli domů.                                                                                                                                
Ve 20 hodin program pokračoval již 
pouze pro členy osady a jejich rodiče. 
Na zahradu si přišli opéct špekáčky 
a zúčastnit se noční hry, kterou pro 
ně nachystaly paní učitelky. Součástí 
této akce bylo přespání na osadě ve 
stanu společně s rodičem. Zahrada 
se ten večer proměnila v malý stanový 
tábor. Po strašidelné noční hře a dni 
plném zážitků se dětem spalo dobře.                   
Přejeme všem „Skalníkům“ hodně 
štěstí v 1. třídě, milou paní učitelku  
a plno opravdových kamarádů.

ZA CELOU OSADU IVANA JELÍNKOVÁ A LENKA JANTOŠOVIČOVÁ

JAK JSME SI UŽILI PRVNÍ DEN  
V NAŠÍ MATEŘSKÉ ŠKOLCE
Letošní školní rok jsme dětem 

zpříjemnili hrdiny z Tlapkové 
patroly, kteří na ně čekali v hale 
hlavního vchodu naší MŠ. Tito 
hrdinové z rodinného filmu totiž  již 
zažili svoje nejnovější a speciální 
dobrodružství v roce 2018 v USA  
v kinech na velkém plátně, které 
mohli děti vidět i u nás. Tentokrát 

si svou roli zahráli v naší mš. Svou 
invencí jsme nešetřili a abychom  
i trochu kráčeli s trendy doby, rozhodli 
jsme se vytvořit v naší mš foto koutek 
s nadživotní maketou policejního psa 
z Tlapkové patroly. Pak už stačilo 
jen říci: „Dones si svého oblíbeného 
plyšáka a ukaž mu školku!“
Děti se mohli se svým oblíbeným 

plyšovým kamarádem vyfotit u velkého 
policejního psa. Maketa tohoto psa 
dávala fotce 3D rozměr Posuďte 
sami, jak se nám první zářijový den 
v mš vydařil na našich stránkách:  
https://ms-mokra-horakov.webnode.
cz/

BcA.ZUZANA MUSILOVÁ
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ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

Prázdniny utekly jako voda, 
ale pojďme se podívat, co 

všechno se dělo v mateřské škole  
o prázdninách. Závěr školního roku 
byl  u nás opět pestrý. Vzhledem k 
rozsahu  naplánovaných prací , byly 
3  třídy  uzavřeny  od 20. června, 
aby   stavební a výkopové práce na 
rekonstrukci kanalizace v polovině 
budova mateřské školy  mohly být  
zahájeny co nejdříve.  Spoustu rodičů 

vyhověla naší  žádosti a ponechali 
si své děti doma.  Vyklizení tříd, 
kuchyně, přípraven stravy, šaten a 
skladů nám dalo pořádně zabrat.  Po 
uzavření provozu celé  mateřské školy 
se práce rozšířily o rekonstrukci 
elektroinstalace v celé budově  
mateřské školy. Prázdniny byly v 
plném běhu a u nás se   pod vedením 
pana Beránka   bouralo,  kopalo, 
sekalo, betonovalo, obkládalo,  

malovalo, v některých  prostorách 
pokládalo  PVC a  koberce. I když 
se ke konci prázdnin pracovalo ve 
zvýšeném tempu, všechny stavební   a 
úklidové práce   se stihly ukončit  a 
my jsme mohly 1 září přivítat všechny 
děti v nových opravených prostorách. 
Všem zaměstnancům mateřské školy, 
pracovní četě a především paní 
starostce děkujeme za spolupráci. 
První zářijový týden nám sluníčko 

přálo a my jsme mohly plně využívat 
naší školní zahradu a poznávat se 
z novými kamarády ze všech tříd.  
V letošním roce nastoupilo do MŠ   
32 nových kamarádů převážně  
z Mokré – Horákova.  Přejeme všem 
dětem  aby se jim v naší mateřské 
škole líbilo.   
 

MGR. JANA MESERLOVÁ 

VÝSLEDKY KOMUNÁLNÍCH VOLEB OBCE
MOKRÁ-HORÁKOV 23. - 24. 9. 2022

CHARVÁT MATYÁŠ ING.   ODS
RUBÍNOVÁ KATEŘINA ING.   ODS
JANKŮ MICHAL   PRO OBEC MOKRÁ-HORÁKOV
KOS PETR MGR.   PRO OBEC MOKRÁ-HORÁKOV
MIKULÁŠEK FRANTIŠEK ING.   PRO OBEC MOKRÁ-HORÁKOV
KRŠKOVÁ VERONIKA MGR.   PRO OBEC MOKRÁ-HORÁKOV
URBÁNKOVÁ PETRA MGR. BC. DIS.  PRO OBEC MOKRÁ-HORÁKOV
REJNUŠ VOJTĚCH ING.   KDU-ČSL
JOCHECOVÁ EVA MGR.   JINAK - SNK
MALOTA FILIP ING.   JINAK - SNK
ŠVEHLOVÁ BARBORA ING.   NEZÁVISLÍ MOKRÁ-HORÁKOV
KOLÁŘ RADIM   NEZÁVISLÍ MOKRÁ-HORÁKOV
DRÁPAL OLDŘICH   NEZÁVISLÍ MOKRÁ-HORÁKOV
BRZOBOHATÁ IVANA   ČSSD
RYŠÁNEK ALEŠ   ČSSD

ZVOLENÍ ZASTUPITELÉ
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DEN SENIORŮ

Dne 27. 9. 2022 jsme ve školce oslavili Den seniorů. V Horákově, ve třídě 
Světlušek, jsme přivítali paní Koutnou, která si za dětmi přišla povykládat 

a pohrát. Děti jí zazpívaly, zarecitovaly a na památku věnovaly papírové kytky na 
špejli, které samy vyráběly. I školku v Mokré senioři navštívili. Ve třídě Berušek 
měli možnost si s dětmi vytvořit obrázek technikou obtiskování, společně  
si zatancovat, zahrát deskovou hru a využít služeb „kosmetického a masážního 
salónu“.                                                                
U Motýlků dětem pomáhali třídit obrázky odpadů do správných kontejnerů.       
Také prarodiče Včeliček se se svými vnoučaty pobavili při společné hře.                                                  
Všem seniorům, kteří mezi nás přišli, děkujeme za návštěvu!

ZA KOLEKTIV MŠ LENKA JANTOŠOVIČOVÁ
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SKAUTSKÝ ODDÍL MOKRÁ-HORÁKOV JANA KVAPILOVÁ

Skautský tábor proběhl poslední týden 
v červenci. Měli jsme ho opět na chatě 

Jelenici. Děti spávaly pod širákem nebo v chatě 
dle počasí. Byl zaměřen na skautskou praxi  
s názvem Svojsíkovo putování – děti si skautskou 
praxi vyzkoušeli hned v několika oborech -  
stavění přístřešku, samostatná příprava výpravy, 
zanesení zadaných bodů do mapy a následné 
putování po zadaných bodech, poskytnutí první 
pomoci, plánování jídelníčku s následným 
nákupem a vaření na trojnožce. A spousta 
dalších dovedností. Také se prohlubovaly 
činnosti jako sekání a řezání dřeva, zapálení 
ohně a přepálení provázku. No bylo toho 
požehnaně. Při poskytnutí první pomoci jsme 
připravili pro skauty maskované zranění, 
vypadalo to tak reálně, že tomu uvěřili a tady 
se ukázalo, jak kdo je schopný v takové těžké 
krizové situaci jednat. Někteří úplně zkoprněli, 
někteří šli hned pro lékárničku a řídili ostatní, 
No že to nedopadlo úplně na 100% jsme 

čekali. Byla to pro dětí neuvěřitelná 

zkušenost, protože se o tom do večera vedlo 
spoustu debat. Barča zařídila zapůjčení tkz.
Anduly teda my jsme jí říkali Boban :) a děti 
trénovali masáž srdce. Zkoušeli jsme, jak 
dlouho jsme schopni dělat masáž srdce, když 
bychom se střídali po 1 minutě. Tohle jim teda 
šlo na 1*, a hodně je to bavilo. Skauti také 
hodně pomáhali v kuchyni Majce Šišce vařit  
a to je také bavilo, rodiče n ě k t e r é 
děti moc k vaření nepouští  
a to je škoda. Velká událost 
byla skládání skautských slibů. 
Máme takový malý rituál, na 
který všichni rádi vzpomínají. 
Tábor byl úžasný, všichni jsme 
si ho užili a na další se těšíme. 
Nový školní rok začal hned 
druhý čtvrtek v září. Začínáme 
s  pilotním projektem 
Benjamínků – děti ve věku 
5-7 let, máme jich 10 a více 
nabírat nebudeme, 

nemáme dostatek vedoucích, abychom mohli 
uspokojit velký zájem. 
Čeká nás podzimní výprava, kam to se 
ještě upřesňuje, také rukodělné tvoření,  
už plánujeme rozvážení Betlémského světla 
vlakem po naší republice. Menší procházka 
pro Benjamínky.
Skauti se chystají na Svojsíkův závod,  
který proběhne v první polovině příštího roku. 
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PŘÍMĚŠŤÁK V JURTĚ ZA CELÝ TÝM VEVINA A PATRIK

Poslední týden v srpnu se sešlo 16 dětí 
v jurtě, aby si před začátkem školního 

roku zopakovaly angličtinu a zdokonalily 
se v jednoduchých survivlových technikách. 
Každé dopoledne si děti pod vedením Denisy 
Petrilákové a jejího týmu procvičovaly 
angličtinu ve třech úrovních a zlepšovaly svoje 
komunikační dovednosti. Odpoledne pak hrály 
hry, učily se rozdělávat oheň několika způsoby  
a bezpečně pracovat se sekyrkou a nožem.
V dnešní době je běžné, že děti už v raném věku 
umí zapnout počítač, vyhledávat na internetu 
požadované informace, nebo používat chytrý 
telefon a tablet. Málokteré dítě ale dokáže 

rozdělat oheň, postavit provizorní 

přístřešek, nebo připravit si jídlo v přírodě. 
Proto jsme tyto dovednosti vždy odpoledne po 
angličtině poctivě trénovali. 
Největším zážitkem pro všechny asi byla noc 
strávená v hamakách v lese. Pro některé děti 
úplně první noc pod širákem v životě!!!! Zjistili 
jsme, že zvuky, které les v noci vydává jsou sice 
občas strašidelné (srnec, jelen…), ale že není 
čeho se bát. Taky jsme si dokázali druhý den 
uvařit kotlíkový guláš a uklidit a zamaskovat 
naše tábořiště tak, aby nikdo nepoznal, že jsme 
tam byli. 
A k čemu jsou vlastně tyto dovednosti v dnešní 
době dobré?
Není to jen o tom rozdělání ohně a umění 

uvařit na trávě teplé jídlo. Z mého pohledu jde 
především o vykročení z naší komfortní zóny. 
Každý takový krok z našeho pohodlí nás někam 
posouvá. V tomto případě tak trochu zdrsňuje 
a zlepšuje naši psychickou odolnost. Dále je 
fajn, když si děti uvědomí, že napěchovaná 
lednice, teplá pohodlná postel, tekoucí voda 
apod. nemusí být vždy samozřejmostí. Musíme 
říct, že všech 16 dětí zvládalo nástrahy pobytu 
v přírodě naprosto bravurně a my doufáme, že 
jsme alespoň v některých zaseli semínko lásky 
k lesu, k přírodě a že toto semínko bude klíčit 
a růst. 
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CO SE DĚLO, DĚJE A BUDE DÍT V JURTĚ?
DESKOVKY V JURTĚ

Každý pátek 13: 00 - 15: 00 probíhá v jurtě 
deskoherní klub pro děti. I letos jsme se 

přihlásili na deskovkový turnaj, který organizuje 
MAS Slavkovské bojiště. V loňském roce se  
"naše" děti umístili v několika kategoriích na 
prvních a druhých místech. Držte nám i letos 
palce. 
Klub je plně obsazen (26 dětí).

VEŘEJNÉ DESKOHRANÍ PRO RODIČE 
S DĚTMI (VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ)
Pátek 4. 11. 16: 00 - 20: 00
Pátek 23. 12. 16: 00 - 20: 00 vánoční turnaj

TVOŘENÍ V JURTĚ 
-VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ
Vánoční tvoření pro seniory a veřejnost-
přáníčka,visačky na dárky, obálky na peníze
Pátek 2. 12. 10: 00 - 12: 00 senior klub a senior 
veřejnost 
17: 00 - 19: 00 veřejnost (dospělí+ starší děti)
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VÝSLEDKY MUŽI
1. Topolany A 17:50 s
2. Mělčany 17:60 s
3. Tvarožná 17:78 s
4. Mokrá 17:81 s
5. Hodějice 17:90 s
6. Pustiměř 18:37 s
7. Habrovany 18:73 s
8. Tučapy B 19:84 s
9. Moravské Prusy 20:18 s
10. Silůvky 20:69 s
11. Hostěrádky - Rešov 20:76 s
12. Kučerov 21:12 s
13. Ivanovice na Hané 26:91 s
14. Křenovice 44:39 s
15. Tučapy A NP
16. Říčany NP

VÝSLEDKY ŽENY
1. Topolany 17:00 s
2. Hodějice 17:27 s
3. Dětkovice 18:11 s
4. Silůvky 18:43 s
5. Radslavice 19:00 s
6. Pustiměř 19:81 s
7. Křenovice 20:41 s
8. Ivanovice na Hané 22:88 s

Pro zpestření atmosféry jsme se rozhodli ještě zařadit rozstřel o bečku 
piva na zkrácené trati. Do této soutěže se mohl přihlásit jakýkoliv tým. Do 
souboje šlo celkem 7 družstev, z toho dva týmy byly ženské. V tomto boji 
jsme však nezaváhali a jednoznačně vyhráli s časem 14:92 sekund. 
Další skvělý výkon jsme se snažili podat v občerstvení. Děkujeme za Vaše 
pochvaly, snědlo se a vypilo snad úplně všechno. 
Všem těm, kteří nám celou sezónu pomáhali a fandili, moc děkujeme. 
Děkujeme sponzorům za dary, tenistům a fotbalistům za zapůjčení zázemí  
a obecnímu úřadu za celoroční podporu.

V neděli 4.9.2022 se tradičně konala mokrská hasičská soutěž O putovní 
pohár obecního úřadu Mokrá – Horákov. Byl to již 37. ročník. Poprvé 

v historii konání byla soutěž zařazena do bodování ligy Velké ceny okresu 
Vyškov. Celá liga se skládá celkem z 12 soutěží pořádanými sbory z okresu 
Vyškov a Brno – venkov. 
Naše soutěž byla na programu v kalendáři jako poslední. O vítězkách ligy 
v ženské kategorii bylo již rozhodnuto. V mužích se o vítězství bojovalo do 
posledního závodu.  O titul jsme bojovali my s Hodějicemi. Na start jsme šli 
jako první a po malém zaváhání jsme zapsali čas 17:81 sekund. V letošní 

sezóně průměrný výsledek. Pro představu, náš nejlepší letošní čas je 16:88 
sekund.  V průběhu soutěže se před nás dostaly tři týmy a drama bylo na 
světě. Před útokem borců z Hodějic, kteří šli na start téměř ke konci, byl 
scénář jasný. Hodějičtí hasiči musí vyhrát, aby zvítězili v lize, a to o jeden 
jediný bod. Jakékoliv jiné umístění Hodějic, pak znamenalo výhru pro nás. 
A jak to v Mokré – Horákově dopadlo?

To znamená, že na mokrské soutěži bereme sice bramboru, ale jsme vítězi 
Velké ceny okresu Vyškov pro rok 2022. 
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Ve dnech 27.9. a 28.9.2022 se uskutečnila 
Výstava ovoce a zeleniny, spolu s výstavou 

ručních výrobků klubu seniorů. Výstava se 
letos uskutečnila k 65. výročí založení Českého 
zahrádkářského svazu.
Na výstavě byla představena ukázka výpěstků, 
které přinesli představit naši členové. Jednalo 
se jak o  známé druhy ovoce a zeleniny, tak 
i o zajímavé kuriozity z našich zahrádek. Na 
výstavě byla představena také celá řada bylinek 
a rozkvetlých květin. Z ručních výrobků jsme 
vystavovali pletené košíky z vrbového proutí, 

háčkované prostírání, dřevěné dlabané misky  
a spoustu dalších zajímavých výrobků.
Za organizaci výstavy musíme poděkovat paní 
Věře Krpenské, bez které by se nám výstavu 
nepodařilo uskutečnit. Děkujeme našim členkám 
paní Ellen Křížové, paní Vlastě Bičanové a paní 
Stanislavě Koukalové za pomoc při přípravě  
a závěrečném úklidu celé výstavy. Děkujeme také 
všem členům ZO ČZS Cemo Mokrá, 
kteří zapůjčili 
v y s t a v o v a n é 
v ý p ě s t k y . 

Členům Klubu seniorů děkujeme za zapůjčené
výrobky.
Výstava byla pořádána za finanční podpory 
Jihomoravského kraje a naší obce  
Mokrá – Horákov, kterým tímto také děkujeme.

VÝSTAVA OVOCE, ZELENINY A RUČNÍCH  
VÝROBKŮ KLUBU SENIORŮ NĚMEČEK VLADAN

MÍSTOPŘEDSEDA ZO ČZS CEMO MOKRÁ

SPOLKY
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Začátkem léta jsme se pravidelně scházeli 
v klubu, přivítali jsme mezi sebou paní 

Vránkovou a slečnu Starou, které nám povídaly 
o své návštěvě ve Vietnamu. Při pěkném počasí 
jsme zahradě opékali klobásky. Uspořádali jsme 
turnaj v kuželkách, smíšená družstva se rozešla 
nerozhodně, zvítězila dobrá nálada. Jednou za 
měsíc jsme jezdili do Pozořic hrát bowling. Hra 
měla u našich seniorů úspěch, už se těšíme, že 
od října budeme pokračovat. Od druhé poloviny 
července jsme měli klubové prázdniny, nevídali 
jsme se v klubu, ale na vycházkách. Nejčastější 
je naše 6 km oblíbená od myslivny k myslivně. 
O prázdninách jsme omladili, chodili s námi 
někteří vnoučci. Byly i delší trasy, navštívili jsme 
poutní místo Lutršték, podívali jsme se na strom 
roku hrušeň Šmigula nad Pozořicemi, kochali se 
pěkným výhledem na vinohradech 
v Šumicích. Krásná 
podívaná byla i z 
rozhledny Veselice 
na část Moravského 
krasu a Drahanskou 

Z KLUBU SENIORŮ MOKRÁ
VĚRA MELUZÍNOVÁ

SPOLKY

vrchovinu. Z blízkého okolí jsme nevynechali 
rybník Pod Hádkem, Ochoz, jeskyni Pekárnu, 
Kalečník  a Jelenici. Letos nás to obzvlášť bavilo, 
protože jsme z vycházek nosili plno hub. Téměř 
každodenní vycházky nám překazil jen déšť 
nebo velké vedro.
Úspěch měl i zájezd na koupání 
do termálních lázní ve Velkém 
Mederu. V prosinci ještě 
plánujeme zájezd na vánoční 
trhy.
Děkujeme vedení obce za 
pořízení laviček na cestě 
mezi myslivnami. Tady si 

rádi odpočineme a občerstvíme. Místo jsme 
vylepšili pytlem na odpadky, aby neukáznění 
turisté nezanechávali po sobě nepořádek. Jen 
se podívejte, kolik spokojených seniorů lavičky 
využívá.
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FC MOKRÁ- HORÁKOV, Z.S. FRANTIŠEK MIKULÁŠEK
PŘEDSEDA KLUBU

Vážení čtenáři zpravodaje a fotbaloví příznivci, 
nová sezóna je už v plném proudu, a rádi 

bychom Vás stručně informovali o dění v našem 
klubu. V okresních soutěžích máme přihlášena 
čtyři družstva, starší přípravku, mladší žáky, 
dorost a muže. Dále máme družstvo mladší 
přípravky a předpřípravky, kam se postupně 
začleňují ty nejmenší děti od pěti let. 
Přípravu na sezónu jsme u mládeže zahájili 
začátkem srpna a součástí byl i týdenní 
prázdninový kemp přípravek, který se konal na 
našem hřišti pod Horákovem a který se  velmi 
vydařil. V září jsme pak uspořádali nábor, 
zúčastnili jsme se také 1. ročníku Kroužkobraní, 
který probíhal paralelně s Mokerským během 
u ZŠ v Mokré. Do družstev mládeže provádíme 
nábor také průběžně na našich trénincích. Ani  
v průběhu zimy nebudou děti ze starší přípravky 
a mladších žáků zahálet, přihlásili jsme je na 
Starez Cup, velmi kvalitně obsazený třídenní 
turnaj hraný v nafukovací hale na umělém 
povrchu. 
V družstvu dorostu proběhla generační výměna, 
kdy čtyři hráči přešli do kategorie mužů. Bohužel 
nám chybí některé ročníky a velkou příležitost 
dostávají mladší hráči, kteří by mohli ještě hrát  
v nižších v kategoriích. Tady je potřeba 
vyzdvihnout jejich nasazení, s jakým jdou do 
všech zápasů proti věkové a někdy i početní 
přesile. Někteří už nakukují do kabiny mužů, kde 
získávají cenné zkušenosti.
V družstvu mužů došlo k mnoha poměrně 
zásadním personálním změnám, potýkáme 
se také s velkou marodkou, dlouhodobými 
zraněními. Přípravu ani soutěž jsme nezačali 
příliš přesvědčivě, ale stále pracujeme na 
doplnění kádru a zapracování mladých hráčů  
a dorostenců. Bude to složitá cesta, která 
vyžaduje trpělivost vedení klubu, samotných 
hráčů a také Vás, fanoušků. 
Děkujeme Vám za podporu a věříme nadále ve 
Vaši přízeň.

Vážení fotbaloví příznivci,
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V katastru naší obce se kromě jiných 
volnočasových zařízení a aktivit nacházejí 

také lesní stezky pro horská kola, takzvané 
singletraily. Už jste si je vyzkoušeli?
Singletraily jsou úzké přírodní stezky 
projektované a budované dle speciální a léty 
prověřené metodiky.  Jsou to jednosměrné 
stezky pro horská kola, citlivě zasazené do 
terénu, na kterých zažijete opravdovou zábavu. 
Otevřeny byly již v roce 2018 a letos tedy fungují 
již pátou sezónu. Provozovatelem je zapsaný 
zájmový spolek Singletrail Moravský kras, který 
provozuje také „sesterskou“ síť singletrailů 
v nedalekých Jedovnicích. Spolek se stará o 
pravidelnou údržbu, což zahrnuje například 
vyžínání trávy, ostružiní, maliní a keřů v 
těsném okolí stezek, odvodňování dlouhodobě 
podmáčených úseků nebo opravování stezek 
poškozených těžbou dřeva. Cílem je, aby byly 
stezky bezpečně sjízdné, a přitom zábavné 
za každého počasí mimo extrémního mokra 
a zimního období, kdy jsou po dohodě  

s mysliveckým spolkem pro jízdu uzavřeny 
z důvodu vyloučení rušení zvěře při pastvě  
a minimalizace rizik z výkonu práva myslivosti.
„Naše“ singletraily jsou od jara do podzimu 
hojně využívány, dle statistik provozovatele 
se zde letos projelo už na 50 tisíc cyklistů! 
Typicky se jedná o rodiny s dětmi a skupinky 
mladých „bikerů“, kteří zde rádi tráví svůj volný 
čas, především tedy o víkendech a přes týden 
převážně v odpoledních hodinách. Stezky jsou 
však standardně přístupné po celý den. Díky 
svému přívětivému profilu jsou snadno sjízdné 
pro úplné začátečníky – těm nejlépe poslouží 
okruh číslo 2 o celkové délce 14 km, ale i pro 
pokročilé uživatele, kteří nejvíce ocení okruh 
1 o délce 6 km nebo okruh 3 s více než 6,5 
km délky a řadou skoků, klopených zatáček  
a technických prvků. 
Spolek Singletrail Moravský kras se věnuje 
rozvoji horské cyklistiky řadou činností. 
Vedle pravidelné údržby stezek provozuje také 
cyklistickou Základnu s bistrem a půjčovnou 

kol v Jedovnicích, v budoucnu by podobné 
centrum rád dobudoval i u nás za kopcem, 
tedy v Mariánském údolí. Jednoduše proto, 
aby mohl svým uživatelům poskytnout zázemí 
či občerstvení při jejich vyjížďkách po okolí. 
Více o spolku i o samotných singeltrailech 
naleznete na webu www.singlekras.cz. Pokud 
vás činnost spolku zaujala, můžete ji podpořit 
jednak pravidelným využíváním vybudovaných 
stezek, ale také libovolným příspěvkem na jeho 
činnost, případně formou firemního partnerství 
nebo účastí v pravidelné tombole o zajímavé 
ceny – veškeré informace naleznete na výše 
zmíněném webu.
Spolek také organizuje ve spolupráci se školou 
bikování Flowride pravidelné kroužky pro děti. 
Pokud je tedy horská cyklistika blízká vám či 
vašim dětem, využijte možnosti zdokonalit se  
a kontaktujte bikové kouče na webu 
www.flowride.cz/detske-kurzy/

SINGLETRAIL MORAVSKÝ KRAS  
– MARIÁNSKÉ ÚDOLÍ: KONEC SEZÓNY JE NA 
SPADNUTÍ – JAKÝ BYLA? JAN MARCANÍK
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O cestě

O Svatojakubské cestě do španělské Compostely 
jste již jistě slyšeli. Jde o historickou síť 

poutnických stezek vedoucích k místu, kde je dle 
tradice pohřbený apoštol Jakub, a která se i dnes, 
v době pohodlných dopravních prostředků, těší 
velké oblibě a každoročně jí projde velké množství 
poutníků nejrůznějšího věku a z nejrůznějších 
koutů světa. Ačkoliv tras je mnoho a pár jich vede 
i z Česka, dost možná i od prahu vašich domovů, 
mezi ty nejtradičnější patří Camino Primitivo, 
které začíná v Oviedu; Camino Francés vedoucí 
po celém severním Španělsku a samozřejmě 
Camino Portugués, na které se obvykle vyráží  
z portugalského Porta a čítá pouhých 260 
kilometrů. Právě tuhle nejspíš nejsnadnější 
možnost jsem se letos v červnu rozhodl ujít, čímž 
jsem si, podobně jako mnozí jiní, vyplnil jeden ze 
snů, které jsem kdy v životě měl.
Pouť do Santiaga de Compostela má svá pravidla 
a specifika. Před cestou se musí poutník vybavit 
dokumentem jménem credencial, do něhož 
po cestě sbírá razítka (minimálně dvě za den)  
v kostelech, kaplích, kavárnách či barech jako 
důkaz, že ji skutečně šel. Ten mu také umožňuje 
přespání v tzv. albergues, ubytovnách s často 
až směšně nízkou cenou, kde mají cestovatelé  
k dispozici to nejnutnější. Oficiální trasy jsou velmi 
kvalitně značené buď žlutými šipkami či motivem 
mušle hřebenatky, která je jakýmsi symbolem 
poutě. Skrze tohle je v podstatě nemožné se ztratit. 
Častým pozdravem z úst jak ostatních poutníků, 
tak i místních je „bom caminho”, „bo camiño“, 
„buen camino“ v závislosti na tom, jakým jazykem 
mluvčí hovoří. Ročně se na ni vydává statisíce lidí  
a mimo nepatrnou přestávku v době covidové 
krize se jejich počet rok od roku zvyšuje.
Mnoho těchto lidí mělo podobný sen jako já 
již dlouho, jiní ji šli jen tak. Znám několik lidí, 
kteří se na ni vydali a upřímně bych ji doporučil 
každému z vás, přestože se možná tato výzva může 
zdát poněkud povrchní – buď jsem již prochodil 
zajímavější místa, anebo mě nějaké chození 
nezajímá, řekne si jeden. Ostatně co nějaká 
pouť změní? Má vůbec smysl? Důležité je v životě 
přece vychodit školu, najít si zaměstnání, mít 
vztah a založit rodinu, celý den pracovat a večer 
si odpočinout u Ulice nebo Netflixu, platit daně, 
chodit s dětmi každou neděli do kostela, každý 
měsíc ke zpovědi, spořit na důchod a zemřít. 
Oproti těmto fundamentálním milníkům života se 
může zdát jakási pouť v nějakém Španělsku jako 
opomenutelný a zbytečný rozmar. Když dovolená, 
tak za sluníčkem do Řecka!
Přesto všechno si lidé najdou důvody, proč se na 
Camino vydat. Kdysi převažovaly ty náboženské, 
dnešní doba se naopak spíše obrací k 
individuálnímu zážitku člověka. Kdysi se lidé vydali 
na cestu v touze spatřit hrob Kristova současníka, 
dnes jde o hikový sport a třebaže se přímo na 
credencialech zdůrazňuje, že by pouť měla být 
provedena s úmyslem víry, tak je tato podmínka 
pro část poutníků pouhým přežitkem. Když jsem 
se sám zamýšlel, proč jsem se na cestu vydal já, 
též jsem našel pochyby, zda to nebyla spíš sobecká 
seberealizace vlastního ega, případně jen další 
odškrtnutí si položky v bucket-listu, než snaha 
upevnit svoji víru, myslím však, že z velké části 
to byla zvědavost – zajímalo mě, jestli se na cestě 
setkám s Kristem a v jaké podobě ho uvidím.

Na cestě
Když jsem v úterý vyrážel z Porta, neměl jsem 
absolutně žádnou představu, kdy a v jaké podobě 
pouť dokončím. Netušil jsem, kterou z několika 
stezek (centrální či pobřežní) půjdu, ani že 
nakonec půjdu obě dvě. Měl jsem jen hrubý obrys 
toho, jaká místa uvidím a že se nejspíš budu držet 
cesty. Možná to zní nezodpovědně – nemít jasnou 
kostru plánu – ale v době, kdy toto píšu, sedím 
ve vlaku, do kterého jsem nastoupil minutu před 
odjezdem, a o jehož trase (krom toho, že poslední 
stanice je někde v Belgii, kam ale nemohu) nic 
nevím. Občas není na škodu neplánovat si zoufale 
každý detail, protože čím méně se očekává, tím 
více může výsledek překvapit. Ostatně cíl byl jasný 
– dojít do Santiaga de Compostela za každou cenu.
Hned první den jsem se seznámil se dvěma 
společníky – Češkou a Kolumbijcem – s nimiž 
jsme se pak na albergues vídali, později jsem 
se od nich odpojil, protože jsem si hodlal trasu 
prodloužit, navíc na mě byli moc pomalí a až příliš 
řešili puchýře. Část dní jsem chodil mimo stezku – 
mimo ni se Portugalci o poutníky moc nezajímají, 
často neovládají angličtinu a zkoušet mluvit 
španělsky a šišlat u toho také nefunguje pokaždé. 
Ve městě Braga s krásným poutním kostelem 
jsem viděl slavnosti São João (svatého Jana) a na 
albergue byl úplně sám, protože jde o město mimo 
hlavní stezky. Ačkoliv jsem měl se sebou hamaku, 
přespával jsem právě na ubytovnách, protože 
počasí bylo často deštivé a padala mlha. Během 
cesty jsem viděl stánky s občerstvením, které 
zde místní za dobrovolný příspěvek nechávají 
pro poutníky. Prošel jsem mnoho zajímavých 
míst; mluvil s Evropany, Američany či obyvateli 
Jižní Afriky; na jednom albergue se tou nejčistší 
náhodou potkal se spolužačkou ze střední; ve 
městě Valença se ke mně připojila kamarádka, 
s níž jsem pak pokračoval celou cestu; od města 
Redondela jsme pak průběžně střetávali českou 
rodinu – babičku, matku a dceru, které se 
rozhodl jít pouť společně; k cíli s námi též těch pár 
desítek kilometrů šlo jednak mnoho starých lidí  
a často též skupiny s vozíčkáři; některé dny jsme 
na cestě zpívali, falešně a improvizovaně, zatímco 
se jiní výletníci – aniž by nám rozuměli – připojili 
se svými písničkami s cílem nás přehlušit; na jedné 
ubytovně jsem poprvé vyzkoušel mast na nohy  
z cannabis naložené v čistém alkoholu; překládal 
do telefonu slova správce ubytovny a dostal za to 
svoji první mzdu za překlad – zmrzlinu – a mnoho 
dalšího…
Byl to třináctý den cesty, když jsme vyšli z albergue 
v O Pino, do cíle zbývalo ujít ještě kolem pětatřiceti 
kilometrů a my se nemohli rozhodnout, zda 
dojdeme či nikoliv. Nicméně pořádný poutník se 
pozná až, když přestane počítat kilometry, a tak 
dle hesla “Není důležité dojít, ale vyřídit se” jsme v 
neděli 26. června dorazili na Praza do Obradoiro 
v Santiago de Compostela, kde stojí impozantní 
katedrála v Santiago de Compostela zasvěcená 
svatému Jakubovi. Byl jsem u ní už předtím, 
párkrát jsem přes místní letiště totiž někam 
odlétal, ale nikdy na mě tak nepůsobila, jako 
tento den, kdy jsem k ní přišel po necelých dvou 
týdnech a cca tři sta padesáti čtyřech kilometrech. 
Kdysi byla pro poutníky skutečným cílem cesty 
a chůze či jízda na koni jen nutným dopravním 
prostředkem, ale dnes mnozí považují za skutečný 
důvod pouti právě cestu; lidi, které na ní potkají  

a zážitky, které zažijí. S tím samozřejmě souhlasím, 
ale přesto ten moment, kdy jsem spatřil tuto 
velkou a starou budovu, v níž je či možná také 
není pohřbený muž, který následoval Ježíše Krista 
před dvěma tisíci lety, byl pro mě významný a snad 
mohu říct neopakovatelný. Odpočinuli jsme si na 
náměstí, zúčastnili se mše svaté, dali pivko a ještě 
tu noc odjeli do jiného města.

Snít o cestách
Když toto dopisuji, uběhlo už několik týdnů 
od doby, kdy jsem tuto krátkou pouť ušel  
a já zpohodlněl. Cítím, že bych se měl na cestu 
vrátit znovu, ale něco mi brání. Brzy mi začnou 
přednášky a povinné semináře a já si nejsem 
schopen udělat ani celý týden času, abych mohl 
znovu „jít zpátky do lesů“, protože vzdělání je 
důležité a jednou mi pomůže v zaměstnání, z něhož 
se budu vždy na večer vracet a usínat u televize, 
zatímco budu snít o světech, které se zdají tak 
vzdálené. Pravdou ale je, že nejsou vůbec daleko 
a k dosažení jednoho z nich mi stačilo neskutečně 
málo. Sbalit pět švestek, nasednout na letadlo 
a jít. Lehce to zní a lehké to skutečně může být, 
nehledě na to, zda to má trvat necelé dva týdny, jen 
jeden den nebo celý rok. Myslím, že než ležérně 
očekávat, že se vesmír spojí, aby se nám sen splnil, 
je nutné nemít strach a udělat krok a ten sen se 
nám postupně splní, ale možná ještě neznám život 
a naivně věřím ve slova písně, že ty hvězdy, které 
ve tmě svítí, / nejsou netopýří sítí, ale hvězdnou 
oblohou a jen nerad bych zabalený v dece  
v rohu temné klece / křičel do tmy, tady přece za 
mnou nemohou, jak zpívá jistý zahořklý, protivný,  
ale v lecčem moudrý písničkář.
A jak proběhlo během pouti mé setkání s Kristem, 
to si nechám pro sebe. Kdo si sbalí pět švestek, 
nasedne na letadlo a vyjde, ten jej možná podobně 
jako já potká sedícího na lavičce před kamenným 
portugalským domkem či u piva značky Alhambra 
Reserva Roja; ve slovech písně poutníků či v nitru 
vlastní duše. Ostatní jej, tuším, již našli, doma či 
na cestách, či ještě najdou jinde a aspoň je u toho 
nebudou bolet nohy.

POUŤ DO SANTIAGA DE COMPOSTELA ALOIS BRZOBOHATÝ 

FARNOST
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V případě Vašeho zájmu zašlete životopis na benda@etl.cz
nebo přímo volejte p. Miroslava Bendu na tel.: 604 241 380

PŘIJMEME
zaměstnance na pozici:

ETL-Ekotherm a.s.
www.etl.cz

SVÁŘEČ
Do našeho výrobního 

závodu v Sivicích

FARNOST TVAROŽNÁ

MŠE SVATÉ
V MOKRÉ SE
BUDOU OD
15. 9. 2022
KONAT V

MEDIATÉCE
VE ČTVRTEK

OD 18. HODIN 

ZMĚNY JSOU VYHRAZENY - OHLÁŠKY

https://farnosttvarozna.cz/
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I když téměř celou pobožnost nás provázel déšť 
i hromobití,  organizátorka paní Müllerová se 

pokusila poohlédnout po možnosti, jak v této 
tak nesnadné a náročné době život obohatit. 
Jak zdůraznila, něco již dnes nemáme, něco 
ztrácíme, ale něco také je zde pro nás vždycky!  
A to je krása. Krása stvoření, najdeme ji  
v přírodě.  Krása tvořená člověkem, ta je  
v umění. Neměla na mysli nějaké výstavní 
síně, koncertní haly nebo populární jeviště. 
Krásu, poezii i nádherné obrazy najdeme přece  
i v obyčejném životě, v té nejprostší činnosti.
Učíme se dívat a naslouchat. Dívat se na krajinu, 
na jednotlivé stromy, rostliny, prohlédnout 
si květiny, jak jsou divukrásné ve své polní 
prostotě, nebo i ty, které jsme vypěstovali na 
zahrádce.
Modlit se můžeme svými smysly, naslouchat 
větru, pohladit trávu, děkovat slovy i myšlenkami 
Stvořiteli.
Pan farář nám připomněl, že válka stále je  
a je třeba se modlit, ale také je třeba dále žít  
a neděsit se. 
Přes nepřízeň počasí bylo u kaple mnoho 
přespolních návštěvníků, celou pobožnost nás 
provázela krásná hudba blažovické scholy,  
na kterou se všichni vždy moc těšíme.

V  mediatéce, kde se mimo jiné 
každý týden konají bohoslužby, 

na čelní stěně visí velký kříž.  
Je sice různě nasvícen, ale místo 
je jaksi prázdné.Názor o.  Romana 
byl, že tam chybí obraz. V evangeliu 
stojí „U Ježíšova kříže stála jeho 
matka…“ Tedy obraz Matky Boží.  
Církve pravoslavného,východního 
a řeckého obřadu mají obrovské 
množství „zázračných  ikon,“ 
ale  všechny jsou Bohorodice  
s malým Ježíškem v náručí, což 
ke křiži opravdu nešlo. Dlouhé 
hledání se vyplatilo. Byla nalezena 
ikona Nejsvětější Bohorodice 
nejposlušnější-Něvské. Zbyla  
už jen otázka velikost obrazu, jak jej 
umístit a hlavně jak vyrobit.

    Ikony se nikdy nemalovaly, ale psaly, 
Po modlitbách, postech a prosbách 
pomoc začal přípravy. Vyschlá deska 
potřebného formátu byla natřena 
klihem, na něj napnuto plátno.  
Na ně byla v několika vrstvách 

nanášena křída namíchaná v klihové vodě. 
Vybroušený křídový podklad se napustil řídkým 
klihem, aby se snížila jeho savost. Přes kopírák 
se  přenesl základní tvar obrazu. Pokud bylo 
třeba, prvně se  naneslo plátkové zlato. Potom 
začíná vlastní psaní ikony. Nanášejí se jednotlivé 
vrstvy  temperové barvy smíchané se žloutky. 
Tento proces probíhá v několika vrstvách a je 
zakončen  ochrannou vrstvou nově napsané 
ikony. Vypadá to  jednoduše, ale skutečnost je 
jiná. Co tedy s tím?

   V  Brně existuje chráněná dílna Česvel. Její 
zaměstnanci se potýkají se zdravotními 
hendikepy či sociálním znevýhodněním. Díky 
chráněné dílně získávají práci, potřebné návyky  
i sebevědomí, ale také pomoc se znovuzačleněním 
se do společnosti. Jejich prioritou je tiskařská  
práce, výrobky všeho druhu, mangnetky, různé 
obrazy a obrázky, velkoplošné tisky a hlavně 
výroba ikon podle požadavků zákazníka.

   A tak se stalo, že při první podzimní mši svaté 
8. září na svátek Narození Panny Marie, mohla 
být Bohorodice uvítána věřícími a o. Romanem 
slavnostně požehnána.

EKUMENICKÉ SETKÁNÍ U LESNÍ KAPLIČKY MITROVSKÝCH  
V HORÁKOVĚ

PRESVETA BOGORODICA SKOROPOSLUŠNICA               
(BRZOPOMOCNICA NEVSKA) ALOIS KRČEK
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OTEVŘENOU DÍLNU PRO
ŠIROKOU VEŘEJNOST

OBEC MOKRÁ-HORÁKOV VE SPOLUPRÁCI
SE ZÁKLADNÍ ŠKOLOU NABÍZÍ KAŽDOU NEDĚLI OD 

16:00 - 18:00 
PO PŘEDCHOZÍ REZERVACI

PŘIJĎTE SI VYROBIT NEBO
OPRAVIT DROBNÉ PŘEDMĚTY

možnost svařování, vrtání, broušení, řezání,
hoblování, frézování a obrábění dřeva
v nových dílnách základní školy 
nářadí k zapůjčení, materiál pouze vlastní 
možnost drobných oprav svépomocí či s
pomocí lektora 
k dispozici 14 pracovních míst

Rezervaci je nutné provést vždy 
do pátku do 13h 

Kontakt: Mgr. Tomáš Pětivlas, Ph.D.,
tel.: 515 537 185 
email: reditel@zs.mokra.cz

pondělí 13:00 - 14:00

VSTUP ZADNÍM VCHODEM 
OD NOVÉ PŘÍSTAVBY

přihlásit se můžete v knihovně, telefonicky 778 094 108 nebo
prostřednictvím emailu: knihovna@mokra-horakov.cz

ZDARMA

KAPACITA 14 OSOB

kdy:

kde: počítačová učebna ZŠ

ZAHÁJENÍ 31. 10. 2022
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Z básnické sbírky

POEZIE  - IVAN BLATNÝ 

Jdou zvolna všední dny, úterky, čtvrtky, pátky,

blíží se vánoce ořechů, chvojí, ryb.

V mrznoucí zahradě zaskřípal vítr vrátky

a hvízdá vesele svou píseň : Bude líp.

Zapískám si ji s ním. Tu právě. Žádnou jinou.

Ne tebe, litanie stížností.

Vítr a vločky víří nad krajinou.

A mrzne do kosti.       

1919 Brno  -  1990 Colchester
  Ztracený a znovuobjevený básník

Angličtina pro seniory
přihlásit se můžete v knihovně,
telefonicky 778 094 108 nebo
prostřednictvím emailu:
knihovna@mokra-horakov.czVSTUP ZADNÍM VCHODEM

OD NOVÉ PŘÍSTAVBY

každé úterý 11:00 - 11:45

v základní škole

startujeme 1. 11. 2022
 

KURZY JSOU
ZDARMA

POŘÁDÁ OBEC MOKRÁ-HORÁKOV VE SPOLUPRÁCI SE ZÁKLADNÍ ŠKOLOU
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2. ROČNÍK MOKERSKÉHO TURNAJE V GO
10.-11. září proběhl  

v mokerské mediatéce 
turnaj v deskové hře Go. Turnaje se 
účastnilo 23 hráčů z celého Česka, 
Slovenska a Rakouska.
Po 5 kolech v průběhu víkendu se 
vítězem stal Jan Šimara, patřící do 
evropské špičky a jeden ze dvou 
jediných českých mistrů Evropy. Na 
druhém místě se umístil Bronislav 
Snídal a na třetím Juraj Waczulík. 
Jsme moc rádi, že jsme mohli pro 
turnaj využít prostory mediatéky, 

jsou tam perfektní podmínky pro 
uskutečnění turnaje a odehrání 
seriózních partií.
Go je starodávná strategická hra 
původem z Číny. Tady v Evropě 
bychom ji mohli přirovnat šachům. 
V partiích se utkávají dva hráči  
a střídají se v tazích. Vítězem je pak 
ten hráč, který si vyhraničí a ubrání 
větší území. Pokud vás zajímá více 
informací o této hře, tak navštivte 
webové stránky České asociace go: 
www.goweb.cz
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HANA RAUR POLOLÁNÍKOVÁ

Jako, nová místní agenrura domácí zdravotní péče Sestry jsme nedávno 
zahájili svouji činnost. Od 1. září naši péči využilo přes 100 klientů 

a stále přijímáme klienty nové. Úkony, které zajišťujeme nejčastěji 
jsou např. převazy, odběry a kondiční cvičení. Nově jsme se stali také 
certifikovaným pracovištěm, které podává parenterální výživu (včetně 
péče o žilní katetry PICC a port). Mezi naše další speciallizace patří  
i chronické rány a výměny permanentních katetrů u žen i mužů.
Těšíme se z velmi dobré spolupráce s obvodními lékaři a z podpory 
obcí. Zvláště bychom chtěli poděkovat obci Mokrá-Horákov za pronájem 
kanceláře a konkrétně toho času starostce Barboře Švehlové za její pomoc  
a nadstandardní nasazení u příprav projektu.

Do budoucna je naším cílem dále se odborně vzdělávat a zvyšovat kvalitu 
naší práce. Postupně bychom rádi spolupracovali s nemocnicemi tak,  
aby pacienti po hospitalizaci byli předáváni do naší péče a mohli se tak 
dříve dostávat domů. 

DOMÁCÍ PÉČE SESTRY PŮSOBÍ V REGIONU
INFORM ACE

PRO VÍCE INFORMACÍ NAVŠTIVTE NÁŠ WEB 
WWW.SESTRYDOMU.CZ
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V Mariánském údolí se tentokrát sázely lesy  
ve velkém v rámci Dne za obnovu lesa 15. října. 

Pro veřejnost se akce konala již potřetí, letos právě 
v Mariánském údolí na horákovské straně, a za její 
organizací stály Lesy ČR. Do pomoci s obnovou 
lesa po kůrovcové kalamitě se mohl zapojit 
doslova kdokoliv a kromě jednotlivců a rodin 
přišly vysadit sazenice lip a dubů také týmy kolegů 
z práce v rámci teambuildingu nebo studenti obou 
brněnských fakult Univerzity obrany.
Odhodlání dobrovolníků ráno prověřila 
podmračená obloha, ale místní nadšence ani 
rodinné a firemní kolektivy (natož vojáky) něco 
takového odradit nemohlo, a tak za odborného 
dohledu Lesů dokázali během dne vysadit pět tisíc 
nových dubů a dva tisíce lip. Zaplnili takto holinu 
nad cestou k restauraci U Raka, kterou si alespoň 
někteří vybavíme z výletů na singletrailech, a to 
po obou jejích stranách. Kromě toho si lesníci 
připravili i vlastní stezku, na které dětem zadávali 
úkoly a předváděli typickou činnost, kterou se  
v lese zabývají. Unob sázel ty duby.

DEN ZA 
OBNOVU LESA
ŠIMON STRAKA
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Pět setkání v pěti týdnech vás naučí, jak 
systematicky krok po kroku hledat a najít 
funkční nápad, otestovat jej, ověřit jeho potenciál 
a nastartovat finančně udržitelný projekt. 
Získáte obecné know-how, které už vám nikdo 
nevezme a nápady ve vaší hlavě získají reálné 
obrysy. S minimem rizika a finančních investic.

Nezáleží na tom, jestli je vaším snem mít menší 
lokální firmu, přivydělat si vlastním projektem 
při zaměstnání, nebo vybudovat mezinárodní 

Otevření mysli v podnikání, 
super motivace, skvělý 
“návod” na začátek 
podnikání, který už mi nikdo 
nevezme. 

Podnikání pro mě přestalo 
být něčím nereálným  
a vzdáleným a stalo se pro 

mě životní cestou, po které 
bych chtěl jít.

Strach z neúspěchu, chybějící 
odvaha spojit byznys se svým 
jménem, riziko špatného 
investování našetřených 
peněz… Kurz Podnikni 
to! provází účastníky 
jednotlivými fázemi 

podnikání tak, aby byli 
schopni poradit si s riziky  

a jejich cesta byla úspěšná. 

KURZ, KTERÝ VÁS NAUČÍ PODNIKAT 
BEZPEČNĚ A BEZ RIZIKA ALOIS BRZOBOHATÝ 

MAS Slavkovské bojiště a DSO 
Ždánický les a Politaví ve 

spolupráci s projektem Podnikni to! 
spouští v Bučovicích bezplatný kurz 
pro občany Mikroregionu. Je určen těm, 
kteří mají v hlavě podnikatelský nápad,  
ale neví, jak ho zrealizovat, podnikatelům, 
kteří hledají novou inspiraci a jistotu 
při zavádění nových produktů nebo 
zájemcům, které podnikání láká,  
ale konkrétní nápad ještě hledají. 

firmu. Na konci kurzu budete mít smysluplný 
projekt a hlavně plán, jak jej úspěšně rozjet. 

Absolventka Kateřina shrnuje: “Díky kurzu jsem 
si dokázala postupně stanovit jednotlivé kroky, 
které povedou k rozjezdu podnikání a získala 
také cennou zpětnou vazbu od lektora, který 
neváhal nasměrovat rizikové situace správným 
směrem. Před účastí v kurzu jsem se nedokázala 
zaměřit na jeden jasný cíl, měla jsem v hlavě 
několik možných cest a variant projektů a vlastně 
se nedokázala podívat na svou situaci s odstupem 
a správně zhodnotit, co povede k úspěchu. Byly 
to také podněty ostatních účastníků kurzu, které 
mi pomohly posunout se v plánech dál. Unikátní 
je také inspirativní prostředí, které přináší nové 
podněty i zavedeným podnikatelům.” 

Provázet vás bude zkušený podnikatel. Díky jeho 
vedení a letitým zkušenostem se můžete vyhnout 
největším začátečnickým chybám a budete mít 
dost prostoru svůj projekt dobře nasměrovat. 
Inspirací budou bezpochyby i ostatní účastníci. 
Staňte se součástí komunity podnikavých lidí  
v regionu!

Kurz je určený pro zaměstnané, studenty  
i maminky na mateřské. 
Skládá se z 5 setkání, která budou probíhat 
jednou týdně vždy ve čtvrtek. První workshop 
odstartuje ve čtvrtek 13. října 2022 v 17:30 
v obřadní síni Městského úřadu, Jiráskova 
502 v Bučovicích. Účast je díky podpoře MAS 
Slavkovské bojiště, DSO Ždánický les a Politaví a 
Jihomoravského kraje zdarma. Zájemci se můžou 
přihlásit na webu podniknito.cz na podstránce 
s názvem Podnikni to! v Bučovicích, případné 
dotazy napsat na e-mail: 
platenikova@podniknito.cz.

Informace o kurzu Podnikni to! v Bučovicích:
Kurz je určen pro všechny občany města  
a okolních obcí.
Úvodní workshop začíná 13. října 2022 v 17:30.
Kurz proběhne v obřadní síni Městského úřadu, 
Jiráskova 502, Bučovice..
Celkem je připraveno 5 tematických setkání, vždy 
ve čtvrtek od 17:30 do 20:00.

JAROMÍR

REAKCE ABSOLVENTŮ: 

NIKOLA

KRISTÝNA

INFORM ACE
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"VÁLKA NA UKRAJINĚ - DALEKO A PŘECI TAK BLÍZKO"
RADANA HLÁVKOVÁ

Na konci února napadlo Rusko v rámci tzv. 
„speciální vojenské operace“ Ukrajinu. 

Tímto začala v zemi, která je od našich východních 
hranic vzdálená necelých 400 km, válka. Válka, 
která měla podle ruského prezidenta Vladimíra 
Putina trvat pouze několik dnů. Realita je ovšem 
jiná. V době vzniku tohoto článku tato válka trvá 
již 7 měsíců a konec je zatím v nedohlednu.
V souvislosti s válečným konfliktem prchly 
z Ukrajiny do sousedních států miliony lidí. 
Slovensko, Polsko, Česká republika i další země 
nabídly uprchlíkům okamžitou pomoc. 
Česká republika se ihned aktivně zapojila do 
této mezinárodní humanitární pomoci. Po celé 
zemi vznikala asistenční centra pomoci a také 
sběrná místa. Mezi lidmi se strhla vlna nebývalé 
solidarity. Od počátku válečného konfliktu naši 
občané přispěli například na konto nevládní 
neziskové organizace Člověk v tísni na podporu 
ukrajinských uprchlíků více dvěma miliardami 
korun (údaj z 27. září 2022). V rámci materiální 
pomoci sběrnými místy prošly tuny potřebného 
vybavení, jednalo se především o základní 
hygienické potřeby, trvanlivé potraviny, spacáky, 
karimatky, lůžkoviny, oblečení a obuv, hračky 
nebo školní potřeby.  
Od počátku válečného konfliktu byla poskytnuta  
v rámci České republiky tzv. dočasná ochrana 
více než čtyřem stům tisícům uprchlíkům, kteří si  
o ni oficiálně požádali a splnili nezbytné, zákonem 
dané, podmínky k jejímu získání. Jedná se  
o ochranu osob související s válečným konfliktem 
na Ukrajině v podobě speciálního pobytového 
titulu. Ten je aktuálně platný maximálně do 31. 
března 2023. 
Pomoc ukrajinským uprchlíkům nabídla i naše 
obec. Podle údajů Ministerstva vnitra ze dne 
27. září 2022 byl v Mokré – Horákově počet 
uprchlíků 51, což statisticky představuje 20,9 
% uprchlíků na 1000 obyvatel. Celorepublikový 
průměr je ke stejnému datu 0,40 % uprchlíků na 
1000 obyvatel.
K 27. září 2022 uprchlo z Ukrajiny do České 
republiky více než 414 tisíc lidí, aby vyhledali 
pomoc před válkou, která zuří v jejich zemi. 
Pomoci se jim dostalo, ať už vládní, krajské, 
obecní, ale i od jednotlivců samotných. 
Naše obec se do materiální pomoci zapojila 
hned od počátku uprchlické krize. V obci 
proběhly mezi občany dvě materiální sbírky. 
První ještě v průběhu měsíce března a materiální 
pomoc zamířila do sběrného místa ve Hruškách  
u Slavkova, odkud byla odeslána přímo na území 
válkou sužované Ukrajiny. Druhá materiální 
sbírka proběhla v průběhu měsíce dubna  
a materiální pomoc byla poskytnuta ukrajinským 
uprchlíkům ubytovaným v okrese Brno – venkov. 
Starostka naší obce svolala 10.  března mimořádné 
zastupitelstvo, které schválilo uvolnění celkem 
300 tisíc korun z obecního rozpočtu na pomoc 
Ukrajině. Dalšími 50 tisíci korunami přispěl 
formou daru Českomoravský cement. Ukrajinští 

uprchlíci ubytovaní v naší 
obci ihned projevili zájem 
o práci v obci nebo v okolí. 
Obec jim pomohla zajistit 
zaměstnání například v 
místním CBA obchodě, 
v úklidové firmě CEMO 
nebo se slatinské 
reklamní společnosti 
REDA ve Slatině.  
Mezi ukrajinskými 
uprchlíky byly i děti. Na 
základě informací od 
pana učitele Vladimíra 
Rubana naši školu 
navštěvovalo ke konci 
minulého školního 
roku 10 ukrajinských 
žáků. Někteří z nich 
mluví skoro plynně česky  
a všichni již česky rozumí. 
Škola se aktivně podílela 
na zapojení ukrajinských 
žáků do školních i třídních 
aktivit, aby jim usnadnila 
adaptaci v novém prostředí. 
V naší obci se našlo mnoho 
občanů, kteří se rozhodli 
nabídnout pomocnou 
ruku. Byla a je to pomoc 
dobrovolná, bylo na vlastním 
uvážení každého z nás, zda 
pomoci a jak. 
První uprchlíci dorazili do naší obce již 3. března. 
Provozní VZA Bunkr v Horákově paní Zuzana 
Blatná ihned nabídla uprchlíkům dvě místnosti 
s kuchyňským koutem a sociálním zařízením. 
Na vybavení azylových prostor se podílela jak 
obec, tak místní občané. Během jednoho týdne 
dorazilo do Bunkru sedm dospělých a pět dětí. 
Jeden z dospělých bohužel za náročnou cestu 
a psychické vypětí spojené s válkou zaplatil 
svým životem. Část ubytovaných později využila 
nabídky možnosti ubytování v soukromé chatě 
pana Davida Střelce V Líchách. 
Restaurace U Zbojníka nabídla dovoz teplého 
jídla ubytovaným v Bunkru, následně ve svých 
prostorech zajistila také ubytování ukrajinským 
uprchlíkům a možnost práce přímo v restauraci 
nebo v restaurační kuchyni. Kavárna Mezi Stromy 
nabídla lidem utíkajícím před válkou krátkodobé 
ubytování včetně stravy, zorganizovala víkend 
s ukrajinským menu, jehož veškerý výtěžek byl 
věnován na konto nevládní neziskové organizace 
Člověk v tísni na podporu ukrajinských 
uprchlíků.
Pan Jiří Neoral z Mezírky nabídl ve svém 
domě ubytování mladé mamince s rok a půl 
starým synem a sedmnáctiletou neteří a rodině 
vytvořil příjemné a bezpečné zázemí.  Neteř, 
studentku oděské námořnické školy, podporoval  
v dokončení školního roku formou online výuky. 

M y 
jsme se touto 

dívkou mohli potkat na Mokráku, kde celé léto 
pracovala na brigádě.   
Paní Michaela Straková doučovala ve svém 
volném čase a bez nároku na odměnu zájemce 
z řad ukrajinských uprchlíků základy českého 
jazyka, čímž jim výrazně pomohla se začleněním 
do místní komunity a otevřela jim cestu  
k pracovním příležitostem či dalšímu vzdělávání.
Pavlovi z Horákova ubytovali ve svém domě 
rodinu z Kijeva. Ta u nich strávila tři měsíce  
a poté si s podporou paní Daniely našli práci 
a dům k pronájmu v Hustopečích u Brna. 
Regenerační studio Dula z Horákova nabídlo 
bezplatně dvěma ukrajinským kosmetičkám z řad 
uprchlíků nebytový prostor k provozování služeb 
manikúry, pedikúry a laminování řas. Mnoho 
dalších občanů obce se zapojilo do pomoci 
ukrajinským uprchlíkům. Bohužel není možné 
vyjmenovat všechny, kteří finančně, materiálně či 
jinak pomohli. 
Poděkování patří všem, kteří se rozhodli jakkoli 
pomoci.
Války byly, jsou a bohužel i s největší 
pravděpodobností budou. Jsou nedílnou 
součástí dějin. Válku na vlastní kůži zažili naši 
praprarodiče, prarodiče a i rodiče některých  
z nás. Válka je zlo. Je to boj mocných, ale nejvíce 
zla přináší civilnímu obyvatelstvu. Doufejme, že 
tento rusko – ukrajinský konflikt co nejdříve 
skončí a ve východní Evropě opět zavládne mír.

INFORM ACE
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#NEPINDEJ! Policie České republiky

ZÁKLADNÍ RADY, JAK NENALETĚT
• Poznej svého nepřítele. Seznamuj se s aktuálními hrozbami a trendy v online podvodech.
• Nikdy se nenech od pachatele do ničeho tlačit a vše si pečlivě promysli.
• Jakmile je zpráva, e-mail, SMSka, nebo telefonát neočekávaný, tak je podezřelý.
• Vždy se zamysli nad tím, kam vypisuješ citlivé údaje, nebo přeposíláš peníze.
• Když si nejsi absolutně jistý, tak vždy raději vše ověř jinou cestou.
• Pamatuj si, že pachatel dokáže napodobit jakékoliv tel. číslo, či e-mailovou adresu.
• Nikdy neumožňuj vzdálený přístup do svého zařízení nikomu, komu zcela nedůvěřuješ.
• Kupující na inzertních portálech nikdy nepotřebuje citlivé údaje z tvé platební karty.
• Vyzkoušej si  www.kybertest.cz  a zjisti, kde máš mezery.

www.kybertest.cz

NAUČTE SE  
JAK NENALETĚT!

Počet útoků na klienty bank se za poslední dva 
roky zvýšil čtyřnásobně. Škody jdou do stovek

milionů. Police ČR se připojuje k rozsáhlé 
vzdělávací kampani #nePINdej! České bankovní
asociace a dalších partnerů, která upozorňuje na 
sílící nebezpečí podvodů na internetu. Jak vyplývá 
z dat České bankovní asociace získaných od 
jejích členských bank, na jednoho poškozeného 
klienta připadá průměrná škoda ve výši 161 500 
korun. U vishingu, neboli případů podvodného 
navolávání, jsou částky až čtvrtmilionové. 
Klíčovým prvkem kampaně s názvem #nePINdej!  
(kreativní tvorba ze slov PIN nedej) je interaktivní 
vzdělávací  www.kybertest.cz , který zábavnou 
formou seznámí veřejnost s nejčastějšími 
kybernetickými podvody a naučí ji, jak je 
rozpoznat a jak jim předcházet. Kybertest 
má několik variant, které simulují nejčastější 
podvodné praktiky dle různých věkových 
skupin. Kybernetická kriminalita již dávno necílí 
jen na seniory a osamělé lidi, ale pachatelé se 
zaměřují na širokou veřejnost bez ohledu na věk  
či vzdělání. Kampaň proto cílí na širokou veřejnost 
počínaje dětmi a mladistvými přes dospělé až 
na seniory. Otázky v testu jsou tedy generovány 
dle věku uživatele. Na tvorbě kybertestu  
se podílela společnost Itego, a. s.  V kybertestu 
jsou simulovány podvodné SMS, zobrazovací 
okna k připojení k WIFI sítím, phishingové emaily, 
zvukové nahrávky podvodných telefonů a mnohé 
další, tak, aby si je každý uživatel moderních 
technologií mohl bezpečně vyzkoušet. Testové 

otázky byly připravovány odborníky na základě 
reálných případů, jimiž se podvodníci snaží své 
oběti nachytat.
Pachatelé se při těchto útocích snaží překonávat 
zejména lidský faktor a pod nejrůznějšími
legendami využívají nátlaku, strachu a časové 
tísně pro záchranu peněz nebo pro realizaci 
finanční transakce. 

Mezi nejčastější podvodné legendy patří:

1) PODVODNÉ NAVOLÁVÁNÍ:
Pachatelé se vydávají například za bankéře, 
policisty, pracovníky technické podpory a snaží 
se z lidí pod vlivem strachu vylákat peníze, nebo 
vzdálený přístup do zařízení oběti, který následně
zneužije.

2) NABÍDKA VÝHODNÝCH INVESTIC:
Kounicova 24
611 32 Brno
Tel.: +420 974 624 486
Email: krpb.prevence@pcr.cz
Přesvědčivá lákavá reklama a manipulativní 
jednání. Cílem pachatele je vylákat z oběti co
možná nejvíce finančních prostředků a využívá 
k tomu přirozenou ziskuchtivost každého z nás.

3) REVERZNÍ INZERTNÍ PODVODY:
Pachatel zareaguje na váš inzerát. Podstrčí vám 
fiktivní platební bránu, kde vyplníte citlivé
bankovní údaje a místo peněz za inzerované 

zboží přicházíte o všechny úspory.

4) PODVODY TYPU NIGERIJSKÉ DOPISY:
Princip, který funguje už více jak 100 let. 
Pachatelé sázejí na kvantitu. Vždy se najde někdo, 
kdo se nechá nachytat na slibovanou cennou 
zásilku nebo domnělou pomoc. Často zde hraje
velkou roli láska.

5) KLASICKÉ PODVODY TYPU PHISHING  
A SMISHING:
Stále dokonalejší a složitě rozpoznatelné 
podvodné emaily a SMS nabídky.  Na první 
pohled již nenajdeme podezřelé znaky. Stále 
častější praktikou jsou v současné době tzv. 
reverzní inzertní podvody. Terčem útočníků 
jsou v takovém případě především prodávající, 
kteří si zvolí jako platební metodu ‚bezpečnou 
platbu‘, tedy zaslání peněz z karty na kartu, 
prostřednictvím peněženky zvoleného bazaru. 
Protože jsou klienti oslovováni údajným kupcem 
jejich zboží, nepředpokládají, že se z nich někdo
snaží získat přístupové údaje k účtům a do jejich 
internetového bankovnictví. Mají zájem zboží 
prodat, a aby toho co nejdříve docílili, slepě 
spolupracují a vyplňují údaje o svých kartách  
a přístupech na účet v domnění, že nedělají nic 
špatně, a s vírou, že získají peníze za prodávané 
zboží. Opak je bohužel pravdou, o všechno 
přijdou.
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2022

KDY -11.11.2022 od 11 hod.
KDE - Vinotéka za kapličkou

Mokrá 22   



OBEC MOKRÁ-HORÁKOV VÁS ZVE
na koncert cimbálové skupiny

19:00 V KD HORÁKOV
občerstvení zajištěno od 18:00 hodin | Vstupné 100,- Kč

Předprodej vstupenek v obecní knihovně od 31. 10. 2022

5. 11. 2022SO
BO

TA


